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Emeritní primář Karel Kalla je nejdéle sloužícím primářem v historii pelhřimovské nemocnice. Neuvěřitelných 46 let v ní šéfoval oddělení klinické biochemie. A pozor, i ve svých 87 letech, zůstává st
ále aktivní. V současnosti vede v nemocnici lipidovou ambulanci.
Povězte, co vás přivedlo k rozhodnutí stát se lékařem?
Že chci být lékařem, jsem věděl už od dospívání. Naše rodina se scházela vždycky v sobotu s rodinou pana primáře Pujmana a také s rodinou pana doktora Kuncka. Páni kouřili, pili víno, hráli karty 
a bavili se o medicínských věcech. To mě vždycky bavilo a fascinovalo. Takže jsem se rozhodl, že chci jít na medicínu, a nakonec se mi to podařilo.
Váš tatínek byl z Brna, jak se dostal do Pelhřimova?
Svoji kariéru zahájil v Jihlavě na interním oddělení a tam taky začínal na chirurgii pan primář Pujman. V Jihlavě se seznámili. A když odešel pan Pujman do Pelhřimova dělat ředitele, volal tatínkovi, 
zda by za ním nechtěl přijít, že by v nemocnici rád otevřel ještě interní oddělení. Tatínek tehdy musel jet do Bohumína, a když si tam šel do trafiky pro cigarety, povídá trafikantovi: „Tady je to takový
divný.“ No a trafikant mu řekl: „Víte, tady je to prdel světa.“ Otec nezaváhal ani chvilku. Otočil se, šel na vlak a jel zpátky do Jihlavy, zavolal panu Pujmanovi a řekl mu: „Jarku, já tam půjdu.“ No a ta
k přišel, někdy v roce 1935, do Pelhřimova. O dva roky později se stal prvním primářem osamostatněného interního oddělení v nemocnici.
Zato vy už jste pelhřimovský rodák…
Měl jsem to štěstí, že jsem se nenarodil v Jihlavě. Maminka, která byla v pokročilém stadiu těhotenství, tam tehdy byla na návštěvě u svých rodičů. Když u ní začaly první porodní bolesti, volala tatín
kovi, ten hned panu Pujmanovi, který byl chirurg a porodník. Pan Pujman maminku vyšetřil, vzal auto a řekl: „Karle, to ještě stihneme do Pelhřimova.“ Tak jsem se narodil v Pelhřimově.
V roce 1954 jste byl přijat na Lékařskou fakultu Masarykovy univerzity v Brně. Jak na tu dobu vzpomínáte?
Tehdy kdo měl samé jedničky v ročníku a samé jedničky z maturity, byl automaticky přijat. Nemusel dělat zkoušky, což byl i můj případ. Když ostatní studenti psali dopoledne písemnou práci, já a je
ště jedna studentka jsme šli pryč. Odpoledne jsme pak měli pohovor na fakultě. Pamatuji si, že pohovory probíhaly v místnosti, která byla zahulená, protože tam všichni tři zkoušející kouřili. Tehdy s
e mě zeptal asistent, později profesor Hrazdira, kolik má člověk leukocytů. To já vůbec nevěděl. On mi na to řekl: „Musíme tě vzít, máš samý jedničky.“ A když jsem byl potom na stáži na praktikách
na experimentální patologii, tak si mě asistent Hrazdira zavolal a řekl: „Ukaž, Kalla, index. Máš to pěkný, pěkný. Neudělali jsme chybu, tak jenom tak dál.“ Promoval jsem s vyznamenáním.
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Velmi rád vzpomínám na studentská léta. Měli jsme například študácký spolek, kterému jsme říkali APIA = amatérská pivní internacionála akademiků. Chodili jsme jednou za 14 dní v Brně ke Stupk
ům na pivo a přítel Kralert – Pelhřimák, studoval v ročníku s primářem Lemanem, vždy, když nám přinesli pivo, říkal Via – a my APIA. Křičeli jsme: „Až bude křemen lítat.“ Byly to krásné časy.
Po promoci jste nastoupil do OÚNZ Pelhřimov, NsP Humpolec, ale mohl jste i do Ostravy…
No právě. Já pořád váhal, kam nastoupím. Až kolegyně z kroužku, která byla svazačka a seděla v komisi, mi řekla: „Hele, člověče, rozhodni se. Už je jen Humpolec a Ostrava.“ Já ji tehdy řekl: „Jos
efko, prosím tě, Ostravu nechci, napiš mi Humpolec.“ Tak jsem se dostal v roce 1960 do Humpolce, kde jsem byl na interně, na plicním a na chirurgii, kde se sloužily noční směny společně s gynek
ologií. Tam jsem zažil svůj první a poslední porod.
Paní byla připravená, ale porod nějak nešel. Tak jsem ji nastřihl tak, jak nás to učili, a porodili jsme pěkného kluka. Když jsem ji zašíval, paní mi říká: „Pane doktore, musím vám říct, že máte zlaté ru
ce.“ Já jsem jí řekl: „Prosím vás, jak jste na to přišla?“ Ona mi odpověděla: „Já jsem prvně rodila v Pelhřimově císařským řezem a řekli mi, že nikdy nebudu rodit přirozeně, a vám se to povedlo.“ Já
jí odvětil: „Paní, vy máte velké štěstí, že jste mi to řekla až teď, jinak bych utekl a nechal bych vás tady.“ (směje se) A za 15 let na tamhlety dveře (ukazuje směrem ke dveřím ambulance) někdo kle
pe. Přišel mladík a povídá: „Pane primáři, já se vám jdu představit. Vy jste mě porodil v Humpolci.“ Odvětil jsem mu: „Tak to seš ty, takovej pěknej kluk, to mám z tebe radost.“ Měl jsem slzy v očích.
Primářem jste se stal už v 26 letech…
To bylo tak: když jsem byl na interně v Humpolci, přijel za mnou jednou doktor Havlas, který dělal léčebného náměstka ředitele OÚNZ, a povídá: „My bychom chtěli v Pelhřimově otevřít laboratoř. “ 
Tenkrát se to jmenovalo Ústřední laboratoř. Předtím patřila pod internu, kam můj táta chodil odečítat mikroskopicky sedimenty. Vzal jsem si týden na rozmyšlenou. Nakonec jsem kývl. Každý, kdo c
htěl tehdy dostat vyšší místo, musel jít na obvod. Tak jsem šel ještě na měsíc do Lukavce. Jmenován primářem Ústřední laboratoře jsem byl 1. listopadu 1963.
Jaké to tehdy bylo stát u zrodu nového oddělení a jak laboratoř vypadala?
Sídlili jsme v současné hlavní budově tam, kde je nyní pokladna. Měli jsme jeden a půl místnosti, dva hematologické laboranty, dva biochemické laboranty a mě. Řekl jsem si, že laboratoř nepadne, 
i kdybych se měl rozkrájet. Byl jsem tehdy svobodný, takže jsem pracoval třeba do 22 hodin. Připravoval jsem chemikálie, to nebylo jako dnes, kdy se všechno koupí, dá do mašiny a celý proces je
de. Za mých začátků jsme museli navažovat, rozpouštět, filtrovat… První roztok si pamatuji, jako bych ho dělal teď. Tehdejší laborantka Monika mi řekla: „Pane doktore, dochází nám thymol. Pan Dr
bal ho vždycky dělal přes noc.“ Řekl jsem jí: „Tak ho uděláme.“ Vzal jsem knížku, nalistoval, pročetl, následně navážil, přidal destilovanou vodu, nechal vykrystalizovat a ráno filtroval. To bylo jedno
duchý, ale byly další jako transaminázy, které se dělají dodnes. Všechno jsem se naučil a školil jsem se.
Prvně jsem byl u pana primáře Vyhnánka v Českých Budějovicích v laboratoři. Pak byla výborná předatestační průprava v Institutu postgraduálního vzdělávání ve zdravotnictví na Katedře klinické b
iochemie, kterou vedl primář Mašek z Bulovky a jako školitel se mě ujal asistent, později profesor Miroslav  Engliš . Byla to vynikající škola.
Co považujete za svůj největší profesní úspěch v oblasti biochemie?
Pamatuji, jak jsem přišel za panem primářem Kubíkem a zavedli jsme v Pelhřimově v letech 1973 až 1974 kompletní parenterální výživu na ARO. To byla nejkrásnější léta medicíny. S primářem Ku
bíkem jsme také zavedli peritoneální dialýzu. Pacientům se výborně dařilo, což byla ta největší odměna za práci.
Aby oddělení fungovalo, je potřeba nejen zázemí, přístrojové vybavení, ale zároveň i kvalifikovaný kolektiv…
Na své spolupracovníky jsem měl většinou štěstí. Byli to šikovní, vzdělaní a spolehliví lidé. Jsem hrdý na to, že jsem získal jako chemika a analytika pana inženýra Kalinu. Taky Pelhřimáka. Byl mým
výborným spolupracovníkem, a tím jsme také velmi poskočili nahoru. Naše pracoviště patřilo ke špičkovému oddělení. Zavedli jsme troponii, což je nejspolehlivější diagnostika infarktu myokardu, kte
rá se používá dodneška. Vždycky jsem vyhledával nové věci, protože jen tak se může člověk dál posouvat a posouval jsem tak i nemocnici.
Jaký vliv na vaši kariéru měla rodina?
Rodiče mi byli v životě velkou oporou. A stejně tak i manželka. Pocházela z Vlašimi a přišla do Pelhřimova na interní oddělení na umístěnku. Naše první seznámení bylo shodou náhod v areálu nemo
cnice. Já jsem šel od pana ředitele, potkali jsme se a pozdravili. Za mnou šel chirurg, Jura Tomanů, a říká: „Pěkná holka, viď? Ta by stála za hřích. “ Jednou jsem za ní zajel do Humpolce, kde prac
ovala na stejném oddělení – interně, jako já dříve. Dali jsme řeč, pozval jsem ji na lékařský ples, který se konal v Pelhřimově. Druhý den jsem ji vzal na oběd, táta mi půjčil auto, Škodovku Popular. J
eli jsme na oběd na Křemešník a přeskočila jiskra. Vzali jsme se a vychovali tři dcery.

Karel Kalla (87)
Pochází z lékařské rodiny. Jeho otec byl uznávaným internistou v pelhřimovské nemocnici.
Po absolvování základní a střední školy v Pelhřimově nastoupil na Lékařskou fakultu Masarykovy univerzity v Brně, kterou úspěšně dokončil v roce 1960.
Lékařskou kariéru zahájil v Nemocnici s poliklinikou Humpolec, kde pracoval na různých odděleních včetně interního, chirurgického a oddělení pro tuberkulózu a respirační nemoci.
V roce 1963 byl v pelhřimovské nemocnici jmenován primářem ústřední laboratoře, která se později stala oddělením klinické biochemie. Zavedl řadu inovativních metod, včetně parenterální výživy n
a ARO.
Kromě své primářské role zastával také řadu funkcí, včetně ředitele nemocnice (1966–1978), náměstka ředitele OÚNZ pro LPP a zároveň působil jako vědecký sekretář a později předseda České
společnosti klinické biochemie.
Jeho odborné znalosti potvrzují atestace z vnitřního lékařství, sociálního lékařství a organizace zdravotnictví a klinické biochemie.
V roce 2017 získal titul Vynikající lékař Pelhřimovska a v roce 2023 obdržel Pamětní medaili Nemocnice Pelhřimov za mimořádné zásluhy a přínos nemocnici.
Stále zůstává aktivní, v nemocnici vede lipidovou ambulanci.
Má tři dcery a pět vnoučat. Ve volném čase se věnuje literatuře, sportu a zahrádce.
Zdroj: https://www.idnes.cz/jihlava/zpravy/primar-karel-kalla-pelhrimov-nemocnice-klinicka-biochemie-rozhovor.A240719_807593_jihlava-zpravy_evs

PLATFORMA MÍŘÍ DO SVÉ DRUHÉ POLOVINY
29. 7. 2024
FOLKOVÝ ČTVRTEK SE BLÍŽÍ!
22. 7. 2024
ČT24: V Humpolci sledují zápas Jana Zrzavého se sebou samým
19. 7. 2024
TŘETÍ TÝDEN NA PLATFORMĚ
15. 7. 2024
DRUHÝ TÝDEN NA PLATFORMĚ
8. 7. 2024
Píšou o Humpolci: Zdařilý návrat Jana Zrzavého. Výstava v Humpolci ukazuje umělce v novém světle
8. 7. 2024
Letní promenádní koncerty před Mikádem
4. 7. 2024
PRVNÍ TÝDEN NA PLATFORMĚ
3. 7. 2024
Zahájení Letní Platformy Humpolec se blíží!
24. 6. 2024
Velkolepá vernisáž v humpolecké galerii 8smička: Nádvoří plné návštěvníků v zóně pro umění
19. 6. 2024
Video: OPEN AIR 2024 PACOV – Dechový orchestr ZUŠ HUMPOLEC
18. 6. 2024
JAN ZRZAVÝ V 8SMIČCE HUMPOLEC
17. 6. 2024

Emeritní primář Karel Kalla je nejdéle sloužícím primářem v historii pelhřimovské nemocnice. Neuvěřitelných 46 let v ní šéfoval oddělení klinické biochemie. A pozor, i ve svých 87 letech, zůstává st
ále aktivní. V současnosti vede v nemocnici lipidovou ambulanci.
Povězte, co vás přivedlo k rozhodnutí stát se lékařem?
Že chci být lékařem, jsem věděl už od dospívání. Naše rodina se scházela vždycky v sobotu s rodinou pana primáře Pujmana a také s rodinou pana doktora Kuncka. Páni kouřili, pili víno, hráli karty 
a bavili se o medicínských věcech. To mě vždycky bavilo a fascinovalo. Takže jsem se rozhodl, že chci jít na medicínu, a nakonec se mi to podařilo.

7 fotografií

Váš tatínek byl z Brna, jak se dostal do Pelhřimova?
Svoji kariéru zahájil v Jihlavě na interním oddělení a tam taky začínal na chirurgii pan primář Pujman. V Jihlavě se seznámili. A když odešel pan Pujman do Pelhřimova dělat ředitele, volal tatínkovi, 
zda by za ním nechtěl přijít, že by v nemocnici rád otevřel ještě interní oddělení. Tatínek tehdy musel jet do Bohumína, a když si tam šel do trafiky pro cigarety, povídá trafikantovi: „Tady je to takový
divný.“ No a trafikant mu řekl: „Víte, tady je to prdel světa.“ Otec nezaváhal ani chvilku. Otočil se, šel na vlak a jel zpátky do Jihlavy, zavolal panu Pujmanovi a řekl mu: „Jarku, já tam půjdu.“ No a ta
k přišel, někdy v roce 1935, do Pelhřimova. O dva roky později se stal prvním primářem osamostatněného interního oddělení v nemocnici.
Zato vy už jste pelhřimovský rodák…
Měl jsem to štěstí, že jsem se nenarodil v Jihlavě. Maminka, která byla v pokročilém stadiu těhotenství, tam tehdy byla na návštěvě u svých rodičů. Když u ní začaly první porodní bolesti, volala tatín
kovi, ten hned panu Pujmanovi, který byl chirurg a porodník. Pan Pujman maminku vyšetřil, vzal auto a řekl: „Karle, to ještě stihneme do Pelhřimova.“ Tak jsem se narodil v Pelhřimově.
V roce 1954 jste byl přijat na Lékařskou fakultu Masarykovy univerzity v Brně. Jak na tu dobu vzpomínáte?
Tehdy kdo měl samé jedničky v ročníku a samé jedničky z maturity, byl automaticky přijat. Nemusel dělat zkoušky, což byl i můj případ. Když ostatní studenti psali dopoledne písemnou práci, já a je
ště jedna studentka jsme šli pryč. Odpoledne jsme pak měli pohovor na fakultě. Pamatuji si, že pohovory probíhaly v místnosti, která byla zahulená, protože tam všichni tři zkoušející kouřili. Tehdy s
e mě zeptal asistent, později profesor Hrazdira, kolik má člověk leukocytů. To já vůbec nevěděl. On mi na to řekl: „Musíme tě vzít, máš samý jedničky.“ A když jsem byl potom na stáži na praktikách
na experimentální patologii, tak si mě asistent Hrazdira zavolal a řekl: „Ukaž, Kalla, index. Máš to pěkný, pěkný. Neudělali jsme chybu, tak jenom tak dál.“ Promoval jsem s vyznamenáním.
Velmi rád vzpomínám na studentská léta. Měli jsme například študácký spolek, kterému jsme říkali APIA = amatérská pivní internacionála akademiků. Chodili jsme jednou za 14 dní v Brně ke Stupk
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ům na pivo a přítel Kralert – Pelhřimák, studoval v ročníku s primářem Lemanem, vždy, když nám přinesli pivo, říkal Via – a my APIA. Křičeli jsme: „Až bude křemen lítat.“ Byly to krásné časy.
Po promoci jste nastoupil do OÚNZ Pelhřimov, NsP Humpolec, ale mohl jste i do Ostravy…
No právě. Já pořád váhal, kam nastoupím. Až kolegyně z kroužku, která byla svazačka a seděla v komisi, mi řekla: „Hele, člověče, rozhodni se. Už je jen Humpolec a Ostrava.“ Já ji tehdy řekl: „Jos
efko, prosím tě, Ostravu nechci, napiš mi Humpolec.“ Tak jsem se dostal v roce 1960 do Humpolce, kde jsem byl na interně, na plicním a na chirurgii, kde se sloužily noční směny společně s gynek
ologií. Tam jsem zažil svůj první a poslední porod.
Paní byla připravená, ale porod nějak nešel. Tak jsem ji nastřihl tak, jak nás to učili, a porodili jsme pěkného kluka. Když jsem ji zašíval, paní mi říká: „Pane doktore, musím vám říct, že máte zlaté ru
ce.“ Já jsem jí řekl: „Prosím vás, jak jste na to přišla?“ Ona mi odpověděla: „Já jsem prvně rodila v Pelhřimově císařským řezem a řekli mi, že nikdy nebudu rodit přirozeně, a vám se to povedlo.“ Já
jí odvětil: „Paní, vy máte velké štěstí, že jste mi to řekla až teď, jinak bych utekl a nechal bych vás tady.“ (směje se) A za 15 let na tamhlety dveře (ukazuje směrem ke dveřím ambulance) někdo kle
pe. Přišel mladík a povídá: „Pane primáři, já se vám jdu představit. Vy jste mě porodil v Humpolci.“ Odvětil jsem mu: „Tak to seš ty, takovej pěknej kluk, to mám z tebe radost.“ Měl jsem slzy v očích.
Primářem jste se stal už v 26 letech…
To bylo tak: když jsem byl na interně v Humpolci, přijel za mnou jednou doktor Havlas, který dělal léčebného náměstka ředitele OÚNZ, a povídá: „My bychom chtěli v Pelhřimově otevřít laboratoř. “ 
Tenkrát se to jmenovalo Ústřední laboratoř. Předtím patřila pod internu, kam můj táta chodil odečítat mikroskopicky sedimenty. Vzal jsem si týden na rozmyšlenou. Nakonec jsem kývl. Každý, kdo c
htěl tehdy dostat vyšší místo, musel jít na obvod. Tak jsem šel ještě na měsíc do Lukavce. Jmenován primářem Ústřední laboratoře jsem byl 1. listopadu 1963.
Jaké to tehdy bylo stát u zrodu nového oddělení a jak laboratoř vypadala?
Sídlili jsme v současné hlavní budově tam, kde je nyní pokladna. Měli jsme jeden a půl místnosti, dva hematologické laboranty, dva biochemické laboranty a mě. Řekl jsem si, že laboratoř nepadne, 
i kdybych se měl rozkrájet. Byl jsem tehdy svobodný, takže jsem pracoval třeba do 22 hodin. Připravoval jsem chemikálie, to nebylo jako dnes, kdy se všechno koupí, dá do mašiny a celý proces je
de. Za mých začátků jsme museli navažovat, rozpouštět, filtrovat… První roztok si pamatuji, jako bych ho dělal teď. Tehdejší laborantka Monika mi řekla: „Pane doktore, dochází nám thymol. Pan Dr
bal ho vždycky dělal přes noc.“ Řekl jsem jí: „Tak ho uděláme.“ Vzal jsem knížku, nalistoval, pročetl, následně navážil, přidal destilovanou vodu, nechal vykrystalizovat a ráno filtroval. To bylo jedno
duchý, ale byly další jako transaminázy, které se dělají dodnes. Všechno jsem se naučil a školil jsem se.
Prvně jsem byl u pana primáře Vyhnánka v Českých Budějovicích v laboratoři. Pak byla výborná předatestační průprava v Institutu postgraduálního vzdělávání ve zdravotnictví na Katedře klinické b
iochemie, kterou vedl primář Mašek z Bulovky a jako školitel se mě ujal asistent, později profesor Miroslav  Engliš . Byla to vynikající škola.
Co považujete za svůj největší profesní úspěch v oblasti biochemie?
Pamatuji, jak jsem přišel za panem primářem Kubíkem a zavedli jsme v Pelhřimově v letech 1973 až 1974 kompletní parenterální výživu na ARO. To byla nejkrásnější léta medicíny. S primářem Ku
bíkem jsme také zavedli peritoneální dialýzu. Pacientům se výborně dařilo, což byla ta největší odměna za práci.
Aby oddělení fungovalo, je potřeba nejen zázemí, přístrojové vybavení, ale zároveň i kvalifikovaný kolektiv…
Na své spolupracovníky jsem měl většinou štěstí. Byli to šikovní, vzdělaní a spolehliví lidé. Jsem hrdý na to, že jsem získal jako chemika a analytika pana inženýra Kalinu. Taky Pelhřimáka. Byl mým
výborným spolupracovníkem, a tím jsme také velmi poskočili nahoru. Naše pracoviště patřilo ke špičkovému oddělení. Zavedli jsme troponii, což je nejspolehlivější diagnostika infarktu myokardu, kte
rá se používá dodneška. Vždycky jsem vyhledával nové věci, protože jen tak se může člověk dál posouvat a posouval jsem tak i nemocnici.
Jaký vliv na vaši kariéru měla rodina?
Rodiče mi byli v životě velkou oporou. A stejně tak i manželka. Pocházela z Vlašimi a přišla do Pelhřimova na interní oddělení na umístěnku. Naše první seznámení bylo shodou náhod v areálu nemo
cnice. Já jsem šel od pana ředitele, potkali jsme se a pozdravili. Za mnou šel chirurg, Jura Tomanů, a říká: „Pěkná holka, viď? Ta by stála za hřích. “ Jednou jsem za ní zajel do Humpolce, kde prac
ovala na stejném oddělení – interně, jako já dříve. Dali jsme řeč, pozval jsem ji na lékařský ples, který se konal v Pelhřimově. Druhý den jsem ji vzal na oběd, táta mi půjčil auto, Škodovku Popular. J
eli jsme na oběd na Křemešník a přeskočila jiskra. Vzali jsme se a vychovali tři dcery.
Letos oslavíte 88. narozeniny. Prozradíte, jak to děláte, že jste tak neuvěřitelně vitální, plný energie?
Mám to v genech, po mámě. Byla velmi čilá, dokonce mi v novinách zaškrtávala články, které si mám přečíst. Jenže když jí bylo 85 let, zlomila si krček. Tehdy koukala na televizi, zdálo se jí, že něk
do zvoní, vstala, zakopla o koberec a upadla. To byl její konec. Základem pro spokojený život je, aby člověk dělal práci, která ho baví. Já se třeba stále rád učím novým věcem a aplikuju je do praxe.
Mám rád lidi a tady jsem mezi svými (na oddělení klinické biochemie). Cítím se tu jako doma.
Jaké jsou vaše koníčky mimo medicínu? Jak relaxujete?
Jako kluk jsem hodně jezdíval na kole. Denně jsem jezdil okruhy za kamarády do Křelovic, pak do Humpolce a domů. Mým velkým celoživotním koníčkem je fotbal. Tatínek mě už odmala bral na fot
balové zápasy a moje láska k fotbalu mě vedla k dlouholetému působení v oddíle kopané TJ Spartak Pelhřimov. Předsedou jsem byl od roku 1973 téměř 35 let a skoro 40 let jsem byl ve výboru. D
ále velmi rád čtu odborné publikace a pouštím si webináře. Mým dalším velkým koníčkem je cestování. Od roku 1949 jsme s rodiči každý rok jezdili na dovolené do Krkonoš, do Pasek nad Jizerou. 
Pak jsem tam jezdil i já se svojí rodinou a dětmi, které díky mně získaly lásku ke Krkonošům. Jezdili jsme i k Balatonu. Pamatuji, že nás jednou pustili na Západ, tak jsme jeli auty do Švédska. Zážit
ků bylo za celý život nespočet.
Co byste vzkázal začínajícím lékařům?
Jak říkají Angličani: Every beginning is difficult – každý začátek je těžký. Vzkázal bych jim, ať to překonají a budou se mít daleko líp. Já, když jsem začínal jako lékař, jsem měl měsíčně plat 1 050 k
orun čistého. To se nedá srovnat, doba byla samozřejmě úplně jiná, ale ať neklesají na mysli, ať studují, věnují se medicíně, je to krásná věda a peníze přijdou také.
Autor: Alexandra Knapová
Karel Kalla (87)
Pochází z lékařské rodiny. Jeho otec byl uznávaným internistou v pelhřimovské nemocnici.
Po absolvování základní a střední školy v Pelhřimově nastoupil na Lékařskou fakultu Masarykovy univerzity v Brně, kterou úspěšně dokončil v roce 1960.
Lékařskou kariéru zahájil v Nemocnici s poliklinikou Humpolec, kde pracoval na různých odděleních včetně interního, chirurgického a oddělení pro tuberkulózu a respirační nemoci.
V roce 1963 byl v pelhřimovské nemocnici jmenován primářem ústřední laboratoře, která se později stala oddělením klinické biochemie. Zavedl řadu inovativních metod, včetně parenterální výživy n
a ARO.
Kromě své primářské role zastával také řadu funkcí, včetně ředitele nemocnice (1966–1978), náměstka ředitele OÚNZ pro LPP a zároveň působil jako vědecký sekretář a později předseda České
společnosti klinické biochemie.
Jeho odborné znalosti potvrzují atestace z vnitřního lékařství, sociálního lékařství a organizace zdravotnictví a klinické biochemie.
V roce 2017 získal titul Vynikající lékař Pelhřimovska a v roce 2023 obdržel Pamětní medaili Nemocnice Pelhřimov za mimořádné zásluhy a přínos nemocnici.
Stále zůstává aktivní, v nemocnici vede lipidovou ambulanci.
Má tři dcery a pět vnoučat. Ve volném čase se věnuje literatuře, sportu a zahrádce.
Zdroj: https://www.idnes.cz/jihlava/zpravy/primar-karel-kalla-pelhrimov-nemocnice-klinicka-biochemie-rozhovor.A240719_807593_jihlava-zpravy_evs

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  miroslav (2x), engliš (2x)

Zpět na seznam
 

2. Noční obloha nabídne působivou podívanou. K vidění budou hned tři planety. Kdy a kde je hledat?  
09:54 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Cnn.iprima.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V úterý a ve středu nad ránem bude na obloze k vidění série nebeských uskupení tvořených trojicí planet Sluneční soustavy, Měsícem a hvězdokupami Plejády a Hyády. Působivá nebeská podív
aná bude nejlépe viditelná krátce před rozbřeskem, ale nízko nad obzorem bude možné tato nebeská uskupení pozorovat už zhruba hodinu po půlnoci. Informoval o tom astronom Petr Horálek 
z Fyzikálního ústavu  v Opavě .

V úterý 30. července po půlnoci bude Měsíc vycházet velmi blízko hvězdokupy Plejády. Přibližně pět stupňů jihozápadně od jediné přirozené družice Země bude možné s pomocí malého dalekohled
u pozorovat planetu Uran, později se objeví jasný Mars a ještě výraznější Jupiter. Obě planety budou u hvězdokupy Hyády s jasnou hvězdou Aldebaran. Jak bude celé uskupení pozvolna stoupat n
ad východní obzor, Měsíc se bude od Plejád odsouvat více k jasnému Marsu.
MOHLO BY VÁS ZAJÍMAT: Dva američtí astronauti uvízli na oběžné dráze, návrat na Zemi je v nedohlednu
Ve středu 31. července se nad severovýchodem objeví Jupiter, Mars a Měsíc z pohledu pozorovatele ještě blíže, v uskupení nebeského trojúhelníku. „Spolu s oběma hvězdokupami to bude ještě pě
knější pohled, neboť Měsíc bude oproti úterní situaci slabší, jeho srpek užší, a na tmavé obloze uvidíme více hvězd a také popelavý svit Měsíce na jeho Sluncem přímo neosvětlené části,“ uvedl Hor
álek. Dodal, že jihozápadně od Plejád bude možné najít malým dalekohledem planetu Uran.
MOHLO VÁM UNIKNOUT: Webbův teleskop zachytil dechberoucí snímek galaxií Tučňák a Vejce
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SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Noční obloha nabídne působivé nebeské uskupení ( Echo24.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Divadlo na obloze: V Česku budou k vidění působivá uskupení tří
planet, Měsíce a hvězdokup (Blesk.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Tři planety, Měsíc a hvězdokupy. Noční obloha nabídne v úterý a ve středu působivou podívanou ( Liberecká drbna - Zprávy,
Fyzikální ústav v Opavě); Noční obloha nabídne v úterý a ve středu působivou nebeskou podívanou ( Ceskenoviny.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V úterý a ve středu nad ránem bude na obloze
k vidění série nebeských uskupení tvořených trojicí… (Instagram - Příspěvky, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

3. Astronómovia sú v pozore: Slováci uvidia nečakané vesmírne divadlo, začne už o pár hodín  
10:33 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Fontech.startitup.sk - Články  AUTOR: Matúš Čonka SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Pozorovatelia nočnej oblohy sa v ďalších dňoch majú na čo tešiť. Hneď tri planéty našej slnečnej sústavy, ubúdajúci Mesiac a dve známe otvorené hviezdokopy vytvoria pôsobivé zoskupenie, ktor
é bude možné sledovať v skorých ranných hodinách 30. a 31. júla.

Pôsobivá zostava

Najlepšia viditeľnosť nebeského predstavenia nastane v utorka a stredu pred štvrtou rannou hodinou, hoci pozorovať ho bude možné už krátko po jednej hodine ráno. Hlavnými aktérmi budú planét
y Jupiter, Mars a Urán, spolu s hviezdokopami Plejády a Hyády v súhvezdí Býka. Pôjde o nádherné a fotogenické zoskupenie nebeských telies.
Mesiac sa v utorok 30. júla objaví v tesnej blízkosti Plejád krátko po polnoci nad severovýchodným horizontom. Pomocou ďalekohľadu bude možné v jeho okolí spozorovať aj planétu Urán, konkrét
ne 5° juhozápadne. Neskôr sa k ním pripojí Mars a ešte výraznejší Jupiter. Obe planéty sa budú nachádzať v blízkosti hviezdokopy Hyády s jasnou hviezdou Aldebaran.

Streda nebude zaostávať

31. júla ponúkne obloha ešte o čosi pôsobivejšie divadlo. Jupiter, Mars a Mesiac vytvoria nad severovýchodom dobre viditeľný pomyselný trojuholník, pričom užší mesačný kosák umožní lepšiu vid
iteľnosť hviezd a tiež tajomný svit našej prirodzenej družice na jej neosvetlenej časti. Urán zostane pozorovateľný ďalekohľadom juhozápadne od Plejád.
Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě /Stellarium
Toto výnimočné nebeské zoskupenie poskytne jedinečnú príležitosť pre pozorovateľov a fotografov nočnej oblohy. Milovníci astronómie by si rozhodne nemali nechať ujsť toto pozoruhodné vesmír
ne divadlo, ktoré sa odohrá na našej oblohe v posledných júlových dňoch.
Ďakujeme, že čítaš Fontech. V prípade, že máš postreh alebo si našiel v článku chybu, napíš nám na redakcia@fontech.sk.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

4. FOTO TÝDNE  
10:50 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Tisk  ZDROJ: A 11, s. r. o. - Náš REGION Brno  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Astronomickým snímkem dne vyhlásil americký úřad NASA fotografii západu slunce nad Brnem, při kterém se na obloze objevily jemné pásy světla a stínu. Jejím autorem je popularizátor
astronomie Pavel Gabzdyl. Snímek vznikl 11. července, kdy se v moravské metropoli konal Festival planet, informoval Fyzikální  ústav  v Opavě . Gabzdyl na fotografii zachytil jev nazývaný antikr
epuskulární paprsky. Tvoří se nad velkými mračny poblíž západního obzoru, kdy při západu vrhá slunce dlouhé stíny skrz atmosféru. Díky perspektivě kamery se zdá, že se pásy světla a stínu sbíh
ají směrem k východnímu obzoru v bodě, který je vidět těsně nad brněnským hradem Špilberk. V popředí snímku je pak zachycen každoroční Festival planet v parku pod Hvězdárnou a planetáriem 
Brno. Vidět jsou mimo jiné nafukovací koule o průměru deset metrů, které představují tělesa sluneční soustavy.

SEKCE: Komentáře MUTACE: Brno-město
PDF STRANA: 3

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

5. Čeká nás hvězdná podívaná na noční obloze, říká astrofotograf Horálek  
14:54 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Epoch Times - Články  AUTOR: Vladislava Mašková SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Působivá hvězdná podívaná bude k vidění na noční obloze zítra a ve středu. Už zhruba hodinu po půlnoci a nejlépe před svítáním budou moci pozorovatelé vidět série nebeských uskupení tvořenýc
h trojicí planet sluneční soustavy, Měsícem a hvězdokupami Plejády a Hyády, sdělil popularizátor astronomie a astrofotograf Petr Horálek.
V úterý po půlnoci bude Měsíc vycházet velmi blízko hvězdokupy Plejády. Již pomocí malého dalekohledu bude možno spatřit planetu Uran. Patrná bude pět stupňů jihozápadně od Měsíce. Poté by 

4/25
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se měl objevit Mars a Jupiter. Obě planety budou u hvězdokupy Hyády s jasnou hvězdou Aldebaran. Jak bude celé uskupení pozvolna stoupat nad východní obzor, Měsíc se bude od Plejád odsouv
at více k jasnému Marsu.
Ve středu by měly být Jupiter, Mars a Měsíc patrné ještě lépe.
„Spolu s oběma hvězdokupami to bude ještě pěknější pohled, neboť Měsíc bude oproti úterní situaci slabší, jeho srpek užší, a na tmavé obloze uvidíme více hvězd a také popelavý svit Měsíce na je
ho Sluncem přímo neosvětlené části,“ uvedl Horálek.
Petr Horálek vystudoval teoretickou fyziku a astrofyziku na Masarykově univerzitě v Brně a na Slezské univerzitě  v Opavě . Některé jeho fotografie vesmíru vybrala NASA za fotografii dne. Je po
dle něj dokonce pojmenována planetka 6822 Horálek.
„Objevitelé planetek mají právo navrhnout, po kom bude pojmenována. Tuhle planetku objevila v roce 1986 Zdeňka Vávrová. Její kamarád astronom jí navrhl, aby planetu pojmenovali po mně (stal
o se tak v roce 2015), protože jsem fotograf, který zprostředkovává krásu noční oblohy po celém světě. To také napsali do Mezinárodní astronomické unie, která jméno schválila. To, co dělám, tedy
mělo asi velkou váhu pro posuzovatele v unii,“ sdělil Horálek deníku Novinky.cz.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

6. Zprávy (automat)  
15:07 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Radiožurnál - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Radiožurnál SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO:
3x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

15:02
0
0

Hizballáh, libanonští ozbrojenci vinu popírají. Ozbrojenci Hizballáhu údajně evakuují některé své pozice a základny na jihu Libanonu a v údolí Bika. Obávají se odvetného útoku izraelské armá
dy. S odvoláním na zdroje Hizballáhu to uvedla

1
5

agentura AFP. Izraelský bezpečnostní kabinet mezitím večer jednal o formě odplaty za sobotní raketový útok. Podle izraelských médií bude nejspíš omezená. Íránské zdroje mezitím přišly s te
orií, že smrtící raketa na Golanských výšinách

3
0

byla ve skutečnosti izraelská. Údajně šlo o chybnou střelu protiraketového štítu. Izrael ale trvá na tom, že raketa íránské výroby byla vypálena Hizballáhem z Libanonu. Z Tel Avivu Štěpán Ma
cháček, Radiožurnál.

4
5

Skoro polovina Čechů tráví letní dovolenou aspoň trochu aktivně. Průzkum agentury CzechTourism ze začátku letošního léta ukazuje, že se odpočinku v kombinaci s lehčími sportovními aktivi
tami plánovalo věnovat

15:03
0
0

40 % lidí. Podle cestovních kanceláří, které Radiožurnál oslovil, ale roste i poptávka po zážitkových dovolených v exotice. Potvrzuje to i místopředseda Asociace cestovních kanceláří Jan Pap
ež. Vlak na cestovní kanceláře je z toho hlediska

1
5

stále větší, protože stále více klientů vyžaduje netradiční dovolenou. A ono je to také dobře, protože tady se ukáže ta přidaná hodnota cestovní kanceláře, ta znalost prostředí, znalost těch věc
í atd. A díky

3
0

tomu samozřejmě cestovní kanceláře mohou přežít. Na noční obloze budou zítra a taky ve středu vidět planety Mars a Jupiter. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústav
u  v Opavě . I s malým dalekohledem bude možné pozorovat

4
5

také uran. Nejlepší viditelnost má být krátce před rozbřeskem. Planetou blízko hvězdokupy plejády a hiát i, které jsou známé taky jako kuřátka a prasátka. Sport. Vítězové základní části posle
dních

15:04
0
0

dvou ročníků extraligy hokejisté Pardubic, zahájili přípravu na ledě i s třemi zkušenými posilami. Trenér Marek Zadina měl k dispozici kapitána mistrů světa Romana Červenku, útočníka Jiřího 
Smejkala i obránce Andreje Šustra. Dynamo

1
5

bude i v novém ročníku patřit mezi favority soutěže. V minulé sezoně prohrálo až ve finále v sedmi zápasech s Třincem. A hned po zprávách uslyšíte olympijský přehled přímo z Paříže. Zelená
vlna. Známe lepší cestu? Zdržení

3
0

na D1 u Brna i na D8 u ústí. Na D1 na příjezdu do Brna z Ostravy od sjezdu na Slavkov od km 211. Silný provoz a roztrhaná kolona pokračuje do Brna do omezení na 196.
4
5

osobní auta v levém pruhu naberou asi 20 minut navíc. Plná je před Brnem i D2. To je příjezd z Bratislavy. Kamiony v pravém pruhu brzdí za sjezdem na Židlochovice na 10. km. Na dálnici D8

15:05
0
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na výjezdu z Ústí nad Labem směrem do Německa za sjezdem na Chlumec na 76. km začíná kolona. Je nesouvislá a táhne se až za hranice ke kontrolám. A navíc na 82. km se okolo
nepojízdného kamionu

1
5

jezdí jen levým pruhem. Taky ještě regulují vjezdy do tunelů Libouchec a Panenská. V Praze na Jižní spojce směrem na Smíchov za sjezdem na Krč kolona na zúžený Barrandovský most, to t
rvá čtvrt hodiny. A ještě jednou do Prahy. Na

3
0

magistrále z Holešovic na Pankratz od Florence pojedete v koloně do omezení před náměstí IP Pavlova asi 15 minut, další Zelená vlna nejpozději za půl hodiny. Volejte call centrum Zelené vln
y

4
5

800 553, 553. Příjemnou a pohodovou jízdu za všech povětrnostních podmínek vám přeje tomket český výrobce pneumatik s doživotní zárukou. Nejlevnější pneu CZ, sponzor programu.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

7. Hlavní zprávy - rozhovory, komentáře (automat)  
18:34 | 29.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Hlavní zprávy - rozhovory, komentáře (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
 AKTUALIZOVÁNO: 8x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

18:30
0
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Osmnáct třicet, ČRo Plus, zprávy. Ruské ministerstvo zahraničí si předvolalo českého chargé d'affaires v Moskvě Jana Ondřejku.
1
5

Důvodem byl pokus o pašování silných látek zaměstnanci české ambasády. O co konkrétně šlo, ale ruské ministerstvo neupřesnilo. Podle agentury-TASS požádalo o odebrání diplomatické i
munity zaměstnance. Informaci o předvolání Radiožurnálu potvrdila mluvčí české diplomacie Mariana

3
0

Wernerová. Nakažených černým kašlem v Česku v posledních týdnech přibývá pomaleji. V červenci se podle dat Státního zdravotního ústavu potvrzuje zhruba 850 nových případů za týden. O
d začátku roku lékaři evidují přes 25 a půl tisíce případů černého kašle.

4
5

To je nejvíc od roku 1958, kdy se lidé v Československu začali proti nemoci očkovat. Se stavěním protipovodňových zábran budou v budoucnu v Praze pomáhat i dobrovolní hasiči ze střední
ch Čech. Hlavní město s některými jednotkami uzavře smlouvy a také je
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finančně podpoří. Se stavbou zábran by pomáhali hasiči z měst a obcí, kde záplavy nehrozí. A na noční obloze budou zítra a taky ve středu vidět planety Mars a Jupiter. Informoval o tom astr
onom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . I s malým dalekohledem bude možné

1
5

pozorovat taky uran. Nejlepší viditelnost má být krátce před rozbřeskem. Planety budou blízko hvězdokupy plejády a Hády, které jsou známé také jako kuřátka a prasátka. Hokejisté Pardubi
c zahájili

3
0

přípravu na ledě i se třemi zkušenými posilami. Trenér Marek Zadina měl k dispozici kapitána mistrů světa Romana Červenku, útočníka Jiřího Smejkala i obránce Andreje Šustra. Dynamo vyh
rálo základní část posledních dvou ročníků a mezi favority soutěže

4
5

bude patřit i v nové sezoně. V na jaře pro pardubičtí prohráli až ve finále extraligy v sedmi zápasech s Třincem. No a hned po zprávách následují aktuality z olympijského studia v Paříži.

18:32
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0
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Zdržení na D2 před Brnem a zavřená devítka u Neratovic. A na D2 z Bratislavy do Brna nejdřív komplikace před sjezdem na Židlochovice. Na 12. km překáží v pravém pruhu nepojízdný
kamion a musí se tam vybočovat.

1
5

O kousek dál na 8. km začínají brzdit kamiony v pravém pruhu. Ty pak jedou krokem až na sjezd na D1. Provoz tam zpomaluje omezení. Na silnici 9 z Prahy do Mělníka hned za Štěpánským
mostem havarovalo

3
0

osobní auto. Silnici před chvílí zcela uzavřeli. Dá se místo toho jet po D8 a pak po šestnáctce na Mělník. V Praze na Jižní spojce směrem na Smíchov zůstává kolona před zúženým
barrandovským mostem. Brzdí

4
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se za sjezdem na Krč a zdržíte se asi 15 minut. A ještě jednou do Prahy. Na magistrále z Holešovic na Pankrác od Bulhara pojedete v koloně do omezení před náměstí IP Pavlova naberete as
i 10 minut navíc.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

8. Zprávy (automat)  
08:33 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Olomouc - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Olomouc SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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krátké zprávy si pro nás připravila Gabriela Adámková Český rozhlas Olomouc Úřad
1
5

práce spustil projekt na pomoc pracovníkům zadluženého tě Liberty Ostrava rámci ní nabízí například program rekvalifikací nějak pomoci zaměstnancům kteří bratři o práci přijdou aby se mo
hli uplatnit i

3
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v jiných oborech Liberty zaměstnává zhruba Pět tisíc lidí odejít má Srba polovina zemědělci v Olomouckém kraji sklidili téměř 90% bolí hektarové výnosy jsou hlavně u řepky nižší než na
konci loňské sklizně vyplývá
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to z údajů ministerstva zemědělství kvůli teplému počasí letos začala sklizeň a zhruba o dva týdny dříve některá pole poničily Prudká letní bouřky Generální inspekce bezpečnostních sborů na
vrhla obžalovat dva pražské policisty kteří letos v únoru napadli
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dívku před Pověsti o tom zpravodajský server irozhlas.cz denní policistů a jeho partnerku z výtržnictví může obvinila z těžkého ublížení na zdraví Hrozí mu až deset let vězení Česko by v příští
ch dnech mohla být k vidění

1
5

polární záře informoval o tom astronoma Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  Důvodem je s Roxy na slunci při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a měří částečně i k zemi za spo
rtu hokejový mistr světa Martin Nečas

3
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zůstává v NHL v Karolíně spolu uzavřeli pětadvacetiletý útočník dvouletý kontrakt a vyhne se tak plánované arbitráži načase si každoročně vydělá šest a půl milionu dolarů v přepočtu přes 15
0 milionů km počasí dnes

4
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a čekáme jasno nebo skoro jasno teploty 25 až 28 stupňů v Jeseníkách kolem 20:00 povane slabý proměnlivý vítr Zelená vlna

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

9. V Česku by opět mohla být vidět polární záře  
08:35 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: SeznamZpravy.cz - Články  AUTOR: ČTK SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 2x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Vzácný přírodní úkaz bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003.

Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.
Článek si také můžete poslechnout v audioverzi.
V nadcházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět polární záře. Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Zemi.
Vzácný přírodní úkaz bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003.
Jak ČTK sdělil astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě , první vlna plazmatických oblak má dorazit již v úterý, ovšem přes den. Podle Horálka ale může geomagnetická aktivita vydr
žet až do noci. Na Slunci se navíc objevují další erupce. „Není vyloučeno, že se zvýšená geomagnetická aktivita prodlouží do dalších dní,“ podotkl astronom. Upozornil ale, že předpovědět tyto jevy 
je obtížné.
Podle Horálka je situace podobná jako v květnu, kdy série erupcí způsobila jasné polární záře na mnoha místech na světě včetně Česka a Slovenska. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší.

Podívejte se na fotky polární záře z května

Podívejte se, jak extrémní geomagnetická bouře přinesla polární záře nad Česko
11. 5. 2024 8:22
„V tuto chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svý
m svitem jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky,“ sdělil astronom.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

10. Ranní Plus (automat)  
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Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Ranní Plus (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 17x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

08:31
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se totiž ptali na názor zaměstnanců a někteří byli se situací na letišti velmi nespokojení. Stávkovou pohotovost svaz vyhlásil po prvních problémech s odbavováním na začátku prázdnin. Teď 
už je ale podle mluvčí letiště Evy Krejčí situace

1
5

stabilizovaná. Nový íránský prezident masutpezeškián dnes slouží přísahu v parlamentu. Umírněný kandidát zvítězil na začátku července v druhém kole předčasných voleb potom, co dosava
dní prezident Ebráhím Raísí zemřel

3
0

při nehodě vrtulníku. Francouzský prezident Emmanuel Macron včera po telefonu novou hlavu státu informoval a varoval, že by Teherán neměl dál podporovat hnutí Hizballáh útočící na Izrael
ani Moskvu v její válce proti Ukrajině.

4
5

Spojené státy a Filipíny budou v Manile jednat o bezpečnosti v Jihočínském moři za účasti ministrů zahraničí a obrany. Za vyhrocenou situaci v této oblasti v posledních měsících často čelí kriti
ce. Peking. Ministři zahraničí

08:32
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Austrálie, Indie, Japonska a Spojených států včera vyjádřili znepokojení nad nátlakovými a zastrašovacími manévry v Jihočínském moři. Čínská plavidla se tam v posledních měsících opakov
aně střetla s filipínskými loděmi v okolí sporného

1
5

území, které si nárokují obě země. Hasiči uhasili požár lesa u Brocna na Litoměřicku. Poté, co ho v pondělí odpoledne lokalizovali, se pak večer znovu rozšířil kořenovým systémem. Na místě 
zasahovalo celkem

3
0

17 jednotek hasičů a pomáhal jim také vrtulník, pokračuje mluvčí ústeckých hasičů Lukáš Marvan. Vrtulník tam celkově provedl 16 shozů vody. Požár jsme lokalizovali v 18 hodin 48 minut.
4
5

Přes noc tam hlídala jednotka ze Štětí a dnes ráno by se mělo místo předávat majiteli. V Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzi
kálního  ústavu

08:33
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v Opavě . Důvodem je série erupcí na slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně také k zemi. Pro pozorování by si lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu 
bez světelného

1
5

znečištění. Polární záři bylo v Česku naposledy možné vidět letos v květnu. Tehdy byla nejsilnější od roku 2003. Dálnice D1 směrem z Prahy na Brno
3
0

je za sjezdem na Divišov na 48. km stále neprůjezdná. U nehody kamionu s dodávkou zasahují záchranáři. Poslední volný sjezd je na 41. km u výjezdu na Divišov, kde také začíná kolona. Ne
průjezdná je aktuálně

4
5

také dálnice D7 směrem z Chomutova na Prahu. Za sjezdem na Slaný na 17. km se srazila dvě nákladní auta a dodávka. Poslední volný sjezd je na Slaný a Mělník. Dobře dojeďte.

08:34
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Dnes bude většinou jasno nebo skoro jasno. Nejvyšší odpolední teploty dvacet šest až třicet stupňů. Zprávy plusu a Martin Benda. Posloucháte Ranní Plus a
1
5

posloucháte ho čtyři minuty po půl deváté. Společnost vám dělají také Šárka Fenyková a Václav Štefan. Itálie a Čína se chtějí vrátit k dřívějším dohodám a experimentovat s novými formami s
polupráce. Alespoň to má být obsahem třetí

3
0

akční dohody, kterou včera podepsal a italská premiérka Giorgia Meloniová se svým čínským protějškem liciangem Meloniová je na návštěvě Pekingu poprvé od svého zvolení do čela pravic
ové vlády v roce 2022. Co přesně podpis smlouvy

4
5

znamená nejen pro Itálii, ale také pro EU, o tom teď budu mluvit s komentátorem Hospodářských novin Ondřejem Houskou. Dobré ráno. Dobrý den. Jak to cesto Meloniové do Číny chápat? J
ako jakýsi reparát ze vzájemných vztahů po tom, co Itálie

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

11. Nestihli jste v květnu polární záři? �V…  
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SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: iDNES.cz SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nestihli jste v květnu polární záři? ✨V nadcházejících dnech by v Česku mohla být opět vidět.� Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Ze
mi, uvedl astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě .První vlna plazmatických oblaků má dorazit již dnes, ovšem přes den. Podle Horálka ale může geomagnetická aktivita vydržet až 
do noci. Pokud chcete zář vyhlížet, měli byste si najít nerušený výhled na sever.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

12. Zprávy (automat)  
09:06 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Hradec Králové - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Hradec Králové SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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se podle dohody na projektu podílí a opraví přilehlé městské pozemky potvrzuje mluvčí magistrátu Kateřina rohlíčková koncem
1
5

června na stavebním úřadě v o povolení náklady na rekonstrukci městské části se odhadují do maximální výše 30 milionů Kč včetně DPH počty
3
0

míst pro studenty zdravotnických oborů dohodla se na tom ministerstva školství a zdravotnictví reagují tak na nedostatek personálu v nemocnicích už teď chybí tisíce sester Čím se blíží důcho
dový věk A hrozí

4
5

že v příštích letech nebude mít kdo nahradit například Fakulta zdravotnických studií univerzity Pardubice proto plánuje navýšit kapacitu o 100 míst asi do dvou let potvrdil proděkan Jan Pospí
chal připravujeme projekt výstavby

09:02
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naší nové fakulty dali byla naproti nemocnici Pardubice jsme naproti našemu nejbližšímu klientském partnerovi v budově bývalé telegrafie A tyto prostory aby jsi měl v stavět nová fakulta zna
mená že na tom jednom místě by jsme měli větší kapacitu

1
5

pro výuku našich studentů v Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře informoval o tom astronom Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  Důvodem je série erupce na slunc
i při

3
0

nich se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k zemi pro pozorování by si lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění Královéhradecká cyklistická st
áj Elkov

4
5

Kasper má svého zástupce na olympiádě do Paříže odjel slovenský reprezentant Lukáš Kubiš podle šéfa stáje Petra kaltofen načasoval formu velmi dobře když v boji o vrchařský dres skončil 
na Czech Tour 2 x nejaktivnější

09:03
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závodník etapy bojovalo vrchařský dres a hlavně skvělý výkon v poslední klasický ETA připravenost na olympiádu Tohle byl pro něj poslední test počasí v kraji
1
5

dnes čekáme jasno až skoro jasno teploty na východě Čech se teď pohybují kolem 17 stupňů během dne ale vystoupají na 25 až 28 stupňů na horách bude kolem 20:00 vítr povane slabý pro
měnlivý a bio Dnes hlásí

3
0

dvojku Český rozhlas Hradec Králové rádio vašeho kraje Zelená vlna Českého rozhlasu
4
5

Hradec Králové nehoda Teď blokuje provozu v Novém Městě nad Metují v ulici Tomáše Garrigua Masaryka se auto srazilo s chodcem na místě zasahují záchranáři informace ze silnic

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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Zpět na seznam
 

13. Zprávy (automat)  
09:07 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - České Budějovice - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - České Budějovice SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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pro místní rozvoj systém spustilo 1 července a někteří uživatelé ho od začátku označují za nefunkční h-resort připravuje další úpravy pro potřeby stavebního úřadu není zatím vidět žádný rozdí
l ke změnám které by

1
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měly vliv na případné zlepšení aktualizací nedošlo popisuje vedoucí českobudějovického stavebního úřadu Blanka Martinová nejdůležitější funkce které úřady požadují a které by měly urychlit
práci chce Ministerstvo pro místní rozvoj do systému nasadit v druhé

3
0

polovině srpna pokračuje náměstek ministra Lukáš Černohorský z české pirátské strany jde hlavně o hromadné ztotožnění osob a parcel nebo hromadné vložení parcel dokumentů podrobný 
plán úprav a aktualizací ministerstvo zveřejnilo na svých webových stránkách Matěj

4
5

Vodička Český rozhlas Jindřichův Hradec opravy část komunikace v lokalitě bobelovka radní na posledním jednání vybrali zhotovitele práce vyjdou na necelé dva miliony

09:02
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a potrvají Od poloviny září do poloviny října i detaily má mluvčí radnice Karolína Bartošková Předmětem této veřejné zakázky je obnova asfaltové obrusné vrstvy vozovky části místní
komunikace v místní části Otín

1
5

lokalita bobelovka v úseku od okraje výrobního areálu firmy Šlechta Potoční autobusu na Bulovce v Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře informoval
3
0

o tom astronom Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  a Důvodem je série erupce na slunci při kterých se uvolnila plazmatická oblak a míří částečně ekzémy pro pozorování by si lidi 
měli najít místo s nerušeným výhledem k severu

4
5

bez světelného znečištění polární záře bylo v Česku naposledy možné vidět letos v květnu A tehdy byla nejsilnější od roku 2003 letní olympijské hry Paříž 2024
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do olympijských soutěží ve vodním slalomu vstoupí další dva Češi kvalifikace čeká obhájce zlata z Tokia kajakáře Jiřího prskavce a kanoistiku Gabrielu zatkovo už na tu před začátkem her
1
5

doléhala Olympijská atmosféra právě ptal 6 trenér jestli náhodou nejsem nervózní tak jsem říkala že asi jo protože mě slyšel právě se trošku zanadávat na vodě tak je to znát že člověk chce p
ředvést nejlepší výkon a pak když se mu to

3
0

nedaří takhle těsně před závodem tak ho to rozhodí ale samozřejmě nějaká pokažená kombinace nic neznamená kvalifikace vodních slalomářů začne v 15:00 počasí dneska
4
5

si na jihu Čech budeme užívat sluníčka obloha bude jasná a teploty se dostanou k 26 až 29 stupňů na horách bude kolem 24 Vítr je slabý a Bio předpověď hlásí střední
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zátěž Český rozhlas České Budějovice rádio vašeho kraje Zelená vlna Českého rozhlasu
1
5

České Budějovice v Českých Budějovicích na křižovatce rudolfovské třídy a Hlinská ulice srazilo osobní auto cyklistu naštěstí se to obešlo bez zranění přejeme všem šťastnou cestu
3
0

Zelená vlna Znám lepší cestu kuchařské čarování Petra stupky Přeji
4
5

vám Dobrý den jestli chcete vědět jaká jsou míchaná vejce po italsky nebo i takovou cuketovou polévku velice jemnou a smetanovou při

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

14. Zprávy (automat)  
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Rádio  ZDROJ: ČRo - Karlovy Vary - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Karlovy Vary SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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v celém Česku je to přes Šest tun na hektar u řepky je výnos lehce na celostátním průměrem Chodov řeší špatné parkování u areálu Bílá Voda motorista je tam auta a odstavují jak chtějí a dal
ší auta už
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vedle nich neprojedou i kvůli tomu měla problém na místo dojet sanitka aby pomohla zraněným lidem a radnice proto zakročila říká starosta Patrik pizinger rozhodnutí místní celý ten problém 
na vlastně vzniká tím že řidiči nerespektuji zákaz zastavení a

3
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vůbec zapomněli to co se naučili v autoškole že když někde zaparkuji tak zůstat průjezdná komunikace Takže tady odsud dolů když nám postaví auta tak už jsem nedojel ani sanita ani hasiči
od začátku prázdnin Máme tady otevřeno parkoviště nic to tady neomezuje domlouvání
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skončilo nastoupila represe to znamená odtahujeme a každého oznamujeme jako přestupek protestovali proti plánované zbije lithia na západě země Bělehrad nedávno obnovil
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licenci britskou australské Těžební společnosti Rio Tinto dotčené oblasti se ale podle agentury AP obávají dopadů na životní prostředí ekologové dřív například varovali před možným znečiště
ním vody aktivisté proto hrozí
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zablokování důležitých silnic a železnic v Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře informoval o tom astronom Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  Důvodem je série er
upce na slunci při kterých
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se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně X pro pozorování by se lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění polární záři bylo v Česku naposledy mož
né vidět letos v květnu a byla
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nejsilnější od roku 2003 stolní tenistka Hana matelová prohrála ve druhém kole olympijského turnaje z nizozemkou r landovou těsně tři čtyři na se ty jediná česká reprezentantka v
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tomto sportu tak na hrách v Paříži skončila předchozí výhra v úvodním kole ale byla pro Mate levou premiérovým vítězstvím na Olympijských hrách v kariéře a proto turnaj nehodnotí negativně
nejlepší
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atmosféra ve které jsem hrála a myslím si že takhle to má prostě na olympiádě vypadat fakt skvělá atmosféra a pozitivní i když mi to teď samozřejmě strašně mrzí počasí dnes čekejte
3
0

jasno nebo skoro jasno nejvyšší teploty 26 až 29 podmínky jsou dobré a biozátěž na dvojce tedy střední Český rozhlas Karlovy Vary rádio vašeho kraje Zelená
4
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vlna Českého rozhlasu Karlovy Vary na silnici 21 u Dolního Žandova boural u nákladní auto komunikace je neprůjezdná Zelená
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vlna 800 553 553
1
5

krásné letní dopoledne naše dopolední vysílání s datem 30 července právě začíná A co nás čeká tak už je za chvilku si v rubrice zdraví v cajku posvítíme na cholesterol Máme pro vás také ch
vilku s
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humorem a upozorníme i na zajímavou únikovou hru Destiny's která je řízená umělou inteligencí vymysleli student Západočeské univerzity v Plzni a my oni povíme za chvilku vyjít tak pohodo
vé dopoledne přejeme

4
5

a pěkný poslech Dobré dopoledne a Michaela Vondráčková Teď

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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Zpět na seznam
 

15. Hlavní zprávy (automat)  
10:07 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Radiožurnál - Hlavní zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Radiožurnál SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
 AKTUALIZOVÁNO: 3x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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Uvádí to stanice CNBC. Kvůli nedávným globálním výpadkům IT systému musela delta zrušit více než 6 tisíc spojů. Teď řeší přes 170 tisíc žádostí o náhradu za zrušený let. Aerolinky odhadly
, že je to
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může stát v přepočtu více než 11 miliard korun. Tisíce lidí protestovaly ve Venezuele proti výsledkům nedělních prezidentských voleb. Podle Národní volební rady zvítězil současný
autoritářský vůdce Nicolás Maduro. Podle opozice

3
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i protestujících ale vyhrál podvodem. Opozice tvrdí, že získala více než 70 procent sčítacích listin, podle kterých dostal Maduro dvakrát méně hlasů než opoziční kandidát Edmund o Gonzales
. Ten chce proti údajné nespravedlnosti bojovat.
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Chci s plnou odpovědností sdělit celému venezuelskému lidu, že budeme usilovat o respektování vaší vůle, kterou jste vyjádřili svými hlasy. To je jediná cesta k míru. Máme v rukou výsledky,
které dokazují naše kategorické a matematicky
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nezvratné vítězství. Podle agentury AP volební orgán napojený na současného prezidenta zatím nezveřejnil celkové výsledky, Madura pouze prohlásil vítězem voleb.
1
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V Česku, by v příštích dnech mohla být znovu vidět polární záře. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Důvodem je série erupcí na slunci, při kterých se u
volnila plazmatická oblaka a míří částečně i k zemi. Pro pozorování

3
0

je vhodné místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění. Polární záři bylo v Česku naposledy možné vidět letos v květnu. Tehdy byla nejsilnější od roku 2003. Sport. Fotbali
sté Sparty nastoupí
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večer k odvetě druhého předkola Ligy mistrů. Pražané přivítají irský Shamrock Rovers, na jehož hřišti před týdnem uspěli dva nula. Sparťané zároveň vstoupili do domácí nejvyšší soutěže dvě
ma výhrami a jejich trenéra larse vrise i proto úvod sezony
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těší. Myslím, že náš plán funguje dobře i na trávníku, nejenom na papíře. Že se posouváme správným směrem i fyzicky. To je důležité. Teď musíme vybírat správné hráče, prodané zápasy. J
e důležité, že máme dobrý kádr. Snažíme
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se, aby byli hladoví, aby byli čerství. Ano, jsem docela spokojený, jak to teď vypadá. V olympijském přehledu, který nabídneme na konci zpráv, se dozvíte třeba i o tom, kteří čeští reprezentant
i zasáhnou do pařížských her.

3
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Zelená vlna. Známe lepší cestu. Neprůjezdná D7 u Slaného, kolona na D1 u Sázavy. D7 ve směru z Chomutova do Prahy. Za sjezdem na Slaný je neprůjezdná na 17. km, tam se srazila
4
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dvě nákladní auta a dodávka. Stále odklízejí následky nehody a dopravu odklání. Kolony se prakticky rozjely. I tak se určitě ale vyplatí náhradní trasa od Slaného směrem na Kladno a pak dál 
po šedesát jedničce na D7. Na D1

10:05
0
0

z Prahy směrem na Brno za sjezdem na Sázavu počítejte se zdržením od 35. km. Ne souvislé kolony. Rozjíždí se až na 48. km. Průjezdné už jsou dva pruhy ze tří po nehodě. I tak nabouraná 
auta stojí ve stoupacím

1
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pruhu a jede se pomalu. Na D1 v opačném směru, tedy z Brna do Prahy. Za sjezdem na Sázavu opatrně na 33. km. Brzdí se tam před kolonou. Zpoždění asi čtvrt hodiny. Až na 27., tam je toti
ž zúžení. Pracují tam silničáři.

3
0

D2 před Brnem od Bratislavy. Kolony kamionů od sjezdu na Modřice ze třetího km až na D1. A třicet osmička Havlíčkův Brod, Čáslav, omezení v Horkách, jezdí se kyvadlově. Další Zelená vln
a nejpozději za půl hodiny.
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800, 553, 553. Pomozte nám najít lepší cestu. Počasí. Před námi jasný nebo skoro jasný den. Teploty dnes vystoupí

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

16. Na obloze v Česku by se v příštích dnech mohla znovu ukázat polární záře  
10:40 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Cesky.radio.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazm
atická oblaka a míří částečně i k Zemi. Pro pozorování by si lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění. Polární záři bylo v Česku naposledy možné vidět letos v k
větnu, tehdy byla nejsilnější od roku 2003. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší. "V tuto chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na 
úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svým svitem jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky," uvedl Horálek.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

17. V Česku by v nadcházejících dnech opět mohla být vidět polární záře  
11:05 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Budějcká drbna - Zprávy  AUTOR: ČTK SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V nadcházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět polární záře. Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Zemi. Vzácný přírodní úk
az bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003.

První vlna plazmatických oblaků má dorazit již dnes, ovšem přes den. Podle astronoma Petra Horálka z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  ale může geomagnetická aktivita vydržet až do noci. Na Sl
unci se navíc objevují další erupce. „Není vyloučeno, že se zvýšená geomagnetická aktivita prodlouží do dalších dní,"  podotkl astronom. Upozornil ale, že předpovědět tyto jevy je obtížné.
Sobota, 11. května 2024, 07:37 Společnost
Zemi zasáhla v pátek geomagnetická bouře nejvyššího stupně. Uvedl to podle agentury AFP americký Národní úřad pro oceán a atmosféru (NOAA). Stalo se tak poprvé od roku 2003. Na řadě míst
zeměkoule včetně Česka tak byla vidět polární záře....
Podle Horálka je situace podobná jako v květnu, kdy série erupcí způsobila jasné polární záře na mnoha místech na světě včetně Česka a Slovenska. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší. „V tuto 
chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svým s
vitem jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky," sdělil.
Plazmatická oblaka ze Slunce dorazí k Zemi vždy za dva až tři dny, proto nelze předpověď dělat na delší dobu. Zájemcům o pozorování polární záře astronom doporučuje sledovat takzvané
aurorální monitory například na webech www.solarham.com nebo www.spaceweatherlive.com, případně prostřednictvím mobilní aplikace Aurora Alerts.
Polární záře patří mezi nejkrásnější přírodní úkazy na obloze. Celkem běžné jsou v polárních oblastech, kde jsou viditelné po celé obloze. V Česku bývají naopak obvykle velmi slabé. Nezkušení poz
orovatelé si je mohou splést se světelným znečištěním nebo červánky. „Zda jde opravdu o polární záři, se dá velmi jednoduše ověřit na mobilním telefonu. Pokud si ji vyfotíte, mobil vám ukáže ba
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rvu daleko lépe, než je viditelné pouhým okem. Někdy bývají na fotce vidět i takzvané barevné sloupy, což také dokazuje, že jde o polární záři," sdělil už dříve ČTK Jakub Rozehnal, ředitel organi
zace Planetum zaštiťující pražské planetárium a hvězdárny.
Zájemci o pozorování úkazu by si měli najít místo s nerušeným výhledem k severu. Zároveň by se mělo jednat o oblast, kde pozorování nebude rušit světelné znečištění. Ve směru na sever se proto
nesmí do vzdálenosti desítek kilometrů nacházet žádné větší město.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): V Česku by v nadcházejících dnech opět mohla být vidět polární záře ( Liberecká drbna - Zprávy, Fyzikální ústav v Opavě ); V Česku by v nadcházejících dnech opět
mohla být vidět polární záře (Karlovarska.drbna.cz - Zprávy, Fyzikální ústav v Opavě ); V Česku by v nadcházejících dnech opět mohla být vidět polární záře ( Jihlavská drbna - Zprávy, Fyzikální ústav
v Opavě); Na nebi bude k vidění po několika měsících opět polární záře ( Hradeckadrbna.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Pokud ne okem, tak telefonem. V Česku by opět mohla být vidět polární
záře (Idnes.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V Česku by mohla být opět vidět polární záře. K Zemi míří plazmatická oblaka ( Denik.cz - Česko, Fyzikální ústav v Opavě ); Do Česka se vrátí polární
záře! Vidět by měla být už brzy! (Hitradioorion.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Připravte se na nebeské představení. V Česku má být opět vidět polární záře ( Echo24.cz - Články, Fyzikální ústav
v Opavě); Polární záře osvítí nebe i nad Českem. Expert řekl, kdy a kde bude nejlépe vidět ( Blesk.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V Česku by v nadcházejících dnech opět mohla být vidět
polární záře. Jak ji pozorovat? (Reflex.cz - Zprávy, Fyzikální ústav v Opavě ); Polární záře by měla znovu rozjasnit oblohu. Odborník popsal, kdy a kde ji pozorovat ( Cnn.iprima.cz - Články, Fyzikální
ústav v Opavě); V Česku by v nadcházejících dnech opět mohla být vidět polární záře ( Ceskenoviny.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V nadcházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět
polární záře. Důvodem je série erupcí na… (Instagram - Příspěvky, Fyzikální ústav v Opavě ); Připravte se. V nadcházejících dnech by opět mohla být vidět polární záře ( Denik.cz - Žatecký a lounský
deník, Fyzikální ústav v Opavě); Polární záře nad Pardubickem? Mohla by být opět vidět v nadcházejících dnech ( Denik.cz - Pardubický deník, Fyzikální ústav v Opavě ); Polární záře nad Děčínskem?
Mohla by být opět vidět v nadcházejících dnech (Denik.cz - Děčínský deník, Fyzikální ústav v Opavě ); Připravte se na nebeské představení. V Česku má být opět vidět polární záře ( Echoprime.cz -
Články, Fyzikální ústav v Opavě);

Zpět na seznam
 

18. Připravte si mobil. V Česku by mohla být opět vidět polární záře  
11:44 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Svitavský deník  AUTOR: Martin Alt SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Polární záře by mohla být v nadcházejících dnech opět viditelná nad Českem. Tento vzácný přírodní úkaz je způsoben sérií erupcí na Slunci, které uvolnily plazmatická oblaka směřující k Zemi.

Na další polární záři upozornil ČTK astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Podobný jev byl naposledy pozorován letos v květnu a to také v našem kraji. Nejjasnější záři jsme mohl
i zaznamenat v pátek 10. května, kdy podle odborníků zasáhla Zemi geomagnetická bouře nejvyššího stupně. Stalo se tak poprvé od roku 2003. Někteří měli štěstí a viděli záři také v sobotu a v ned
ěli.
První vlna plazmatických oblaků dorazí v úterý, ale během dne. Geomagnetická aktivita však podle Horálka může trvat až do noci. Na Slunci se objevují nové erupce. Astronom uvedl, že zvýšená ge
omagnetická aktivita může pokračovat i v následujících dnech. Předpověď těchto jevů je však náročná.
Horálek uvedl, že situace připomíná květen, kdy erupce vyvolaly jasné polární záře na mnoha místech, včetně Pardubického kraje. Tentokrát jsou však erupce slabší. V květnu intenzita polární záře
byla taková, že ji mohli spatřit i obyvatelé Kanárských ostrovů. Vědci nyní nepředpokládají, že současná sluneční aktivita vyvolá stejně intenzivní jevy, přesto je šance na úkazy stále reálná. Měsíc, 
který často přezáří tyto jevy, v následujících dnech ustupuje z noční oblohy, což vytváří příznivé podmínky, dodal.
Vyfotili jste polární záři? Své snímky můžete posílat na e-mail martin.alt@denik.cz.
Zájemci o pozorování úkazu by si měli najít místo s nerušeným výhledem k severu. Zároveň by se mělo jednat o oblast, kde pozorování nebude rušit světelné znečištění. Ve směru na sever se proto
nesmí do vzdálenosti desítek kilometrů nacházet žádné větší město.
Zdroj: ČTK, Český hydrometeorologický ústav

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Připravte si mobil. V Česku by mohla být opět vidět polární záře ( Denik.cz - Českolipský deník, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

19. Zprávy (automat)  
12:07 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Brno - Zprávy (automat)  AUTOR: ČRo - Brno SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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října jim to nařizuje zákon do systému se zapojil třeba brněnský Nový Lískovec na úklid ulic tak do teď získala 70000kč říká Starostka Jana Drápalová ze zelených ty nedopalky jsou
skutečně jakoby problém který

1
5

paní žádnou osvětou nejsme schopni vymýtit Protože stačí abys to v domě kde je 100 by to byly dva obyvatelé kteří si stoupnout na balkon a kouří máte potom před domem prostě hromady n
edopalků a druhým hnedka Největším problémem jsou zastávky veřejné dopravy

3
0

řemeslníci opravují městskou saunu sušilově ulici v Boskovicích využívají letní odstávku při které je každoročně zavřená stavební práce zahrnují mimo jiné novou výmalbu a nátěry ale i výměn
u obložení nebo podlah další detaily

4
5

mluvčí radnice Martina Vašková venkovním bazénu vyměníme poškozené dlaždice a natřeme lehátka v šatně budu opravený omítky natřený stoličky a vyměněný radiátory náklady na opravu 
sauny se pohybují

12:02
0
0

v řádech statisíců korun a vše bude hotovo do třetího září kdy letní odstávka končí českým soudům loni trvalo vyřešit civilní řízení v průměru půl roku podle STK Ministerstva spravedlnosti je t
o nejrychleji za posledních 10

1
5

let předsedkyně krajského soudu v Českých Budějovicích Martina flanderová ve vysílání Českého rozhlasu řekla že k tomu přispělo zejména stabilně obsazení pracovních pozic na soudech p
ryč

3
0

a máme tady možnost v plné síle zpracovávat to co dostaneme na stůl to
4
5

trvalo zhruba 2x tak dlouho českou by v příštích dnech mohla být vidět polární záře informoval o tom astronom Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  Důvodem je série erupce

12:03
0
0

na slunci při kterých se uvolnila plazmatická oblékám Jiří částečně ekzémy po pro pozorování by si lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění polární záři 
bylo v Česku naposledy možné vidět letos v květnu tehdy

1
5

byla nejsilnější od roku 2003 odpoledne na jihu Moravy čekáme jasno nebo skoro jasno nejvyšší odpolední teploty 25 až 29 stupňů je slabý
3
0

proměnlivý vítr biozátěž Vysoká Český rozhlas Brno rozhlas naší Moravy Zelená vlna Českého
4
5

rozhlasu Brno D1 z Vyškova směrem na Brno za sjezdem na Slavkov opatrně na 206 km v levém pruhu Tam leží sražená kočka nahlas a vybočuje z rohlenkou tolik doprava šťastné cesty

SEKCE: Zpravodajství
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KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

20. Vesna 2.0  
12:36 | 30.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Moravska-galerie.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie  AKTUALIZOVÁNO: 33x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Výstava věnovaná speciálně dvacetiletí doby temna po okupaci Československa roku 1968 je věnována jedinému médiu, fotografii.

Navazuje na předchozí postupné prezentace sbírky fotografie Moravské galerie (založené roku 1962), z nichž poslední skončila v roce 1968. Představeno bude ca 360 fotografií od 120 autorů. Kurá
tor výstavy PhDr. Antonín Dufek, Ph.D. je mimo jiné autorem dějin fotografie v nedávno dokončeném vydání akademických Dějin českého umění .
Výstava představí široké spektrum volné fotografické tvorby. Stejně jako celá kultura, byla i fotografie v sedmdesátých letech vystavena komunistické represi. Na druhé straně přes nepřízeň doby p
okračovaly všechny proudy tvorby, které se v minulém desetiletí nestačily dostatečně rozvinout. Kromě toho se prosazovaly nové metody i individuální cesty, jak tváří tvář „reálnému socialismu“ smy
sluplně tvořit. Autor výstavy rozlišuje neoficiální a polooficiální tvorbu do řady alternativ, vyrovnávajících se s dobou.
Překvapivě pravdivá a vlivná byla dokumentární tvorba (Dagmar Hochová, Markéta Luskačová, Viktor Kolář, Martin Martinček, Jindřich  Štreit…).
Evropskou úroveň měla inscenovaná fotografie (Taras Kuščynskyj, Jan Saudek, Tono Stano, Miro Švolík, Peter Župník…).
Neméně významní jsou fotografové kombinující konceptuální přístupy a analýzu media fotografie se zájmem o objekt a pozorování (Ivan Kafka, Emila Medková, Vilém Reichmann, Jan Svoboda…).
Katalog výstavy edičně naváže fotografické publikace z dílny Moravské galerie v Brně a nakladatelství Kant. Všechny vystavené práce budou reprodukovány alespoň v malém rozměru spolu s katal
ogovými údaji.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

21. Obloha nad Českem nabídne všechno: konjunkci planet, dva meteorické roje, „vláček“ a možná i polární
záři  

14:51 | 30.07.24     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: ČT24 web - Články  AUTOR: Tomáš Karlík SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nebe nad střední Evropou bude tento týden zaplavené spoustou zajímavých kosmických jevů – přičemž většina z nich se bude dát pozorovat pouhým okem. A navíc nebude svítit Měsíc, který ji
nak tyto zajímavosti svých jasem přebije.

Ve středu nad ránem bude na obloze k vidění  série nebeských uskupení tvořených trojicí planet Sluneční soustavy, Měsícem a hvězdokupami Plejády a Hyády. „Tato působivá nebeská podívaná b
ude nejlépe viditelná krátce před rozbřeskem, ale nízko nad obzorem bude možné tato nebeská uskupení pozorovat už zhruba hodinu po půlnoci,“ doporučuje astronom Petr Horálek z Fyzikálního
ústavu  v Opavě .
V noci z úterý na středu bude po půlnoci Měsíc vycházet velmi blízko hvězdokupy Plejády.  Přibližně pět stupňů jihozápadně od jediné přirozené družice Země bude možné s pomocí malého dalekohl
edu pozorovat planetu Uran, později se objeví jasný Mars a ještě výraznější Jupiter. Obě planety budou u hvězdokupy Hyády s jasnou hvězdou Aldebaran. Jak bude celé uskupení pozvolna stoupat
nad východní obzor, Měsíc se bude od Plejád odsouvat více k jasnému Marsu.
Ve středu 31. července se nad severovýchodem objeví Jupiter, Mars a Měsíc z pohledu pozorovatele ještě blíže, v uskupení nebeského trojúhelníku. „Spolu s oběma hvězdokupami to bude ještě pě
knější pohled, neboť Měsíc bude oproti úterní situaci slabší, jeho srpek užší, a na tmavé obloze uvidíme více hvězd a také popelavý svit Měsíce na jeho Sluncem přímo neosvětlené části,“ uvedl Hor
álek. Dodal, že jihozápadně od Plejád bude možné najít malým dalekohledem planetu Uran.
V nadcházejících dnech by v Česku navíc opět mohla být vidět polární záře. Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Zemi. Tento vzácný přír
odní úkaz bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003.
První vlna plazmatických oblaků má dorazit už v úterý, to ale nebude vidět, protože částice zasáhnou naši planetu přes den. Podle Horálka ale může geomagnetická aktivita vydržet až do noci. Na Sl
unci se navíc objevují další erupce. „Není vyloučeno, že se zvýšená geomagnetická aktivita prodlouží do dalších dní,“ podotkl astronom s tím, že předpovědět tyto jevy je obtížné.
Podle Horálka je situace podobná jako v květnu, kdy série erupcí způsobila jasné polární záře na mnoha místech na světě včetně Česka a Slovenska. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší. „V tuto 
chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svým svite
m jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky,“ doplnil.
Plazmatická oblaka ze Slunce dorazí k Zemi vždy za dva až tři dny po samotné explozi, proto nelze předpověď dělat na delší dobu. Polární záře patří mezi nejkrásnější přírodní úkazy na obloze. Cel
kem běžné jsou v polárních oblastech, kde jsou viditelné po celé obloze. V Česku bývají naopak obvykle velmi slabé. Nezkušení pozorovatelé si je mohou splést se světelným znečištěním nebo červ
ánky.
Ani to ale stále ještě není všechno, co se na obloze odehraje. Podle Americké meteorické společnosti budou totiž na nebi vidět i dva meteorické roje. V noci z pondělí na úterý byly nejaktivnější Jižní 
Delta Aquaridy, které přinášejí až 25 meteorů za hodinu. Pondělní noc byla sice k pozorování nejlepší, ale i další dny se může na nebi několik těchto meteorů na obloze vyskytnout. Jsou nejlépe poz
orovatelné až před svítáním, samozřejmě co nejdál od městského světelného znečištění. Meteory budou především vyletovat na východě.
A v noci na středu by mohl přinést další menší roj Alfa Capricornidů, který má sice malou četnost meteorů (asi pět za hodinu), ale zase bývají dost jasné. Od prvního zmíněného roje se dají rozeznat
tím, že oblohou přelétají výrazně pomaleji.
A aby toho nebylo málo, na noční obloze je v současné době dobře vidět i známý „vláček“, tedy nově vynesená konstelace satelitů společnosti Starlink.
Na obloze je navíc stále ještě vidět i kometa 13P/Olbers. Na tu ale už jen pouhé oko nestačí, k jejímu pozorování je zapotřebí slabší dalekohled. Ale když se to podaří, může vzniknout tak povedený
snímek, jako je ten na úvodní fotografii článku.
Navíc je to v podstatě jedinečná šance toto těleso vidět, červenec a srpen bude k pozorování vystavena zdaleka nejlépe. Pak ale už většina zemí bude mít smůlu: k Zemi se totiž vrátí opět až za 70 
let, tedy roku 2094.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

22. Polární záře by u nás mohla rozzářit oblohu už dnes. Odborníci nevylučují ani další dny  
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11/25

https://www.maximusweb.cz/public/original/65113789
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/65113789
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTM3ODksInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTM3ODksInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTM3ODksInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/65118439
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/65118439
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTg0MzksInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTg0MzksInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTg0MzksInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/65119043
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/65119043
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTkwNDMsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTkwNDMsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjUxMTkwNDMsInRodW1icyI6MX0=


V nadcházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět polární záře. ČTK to dnes sdělil astronom Petr Horálek z Fyzikálního ústavu  v Opavě . Vzácný přírodní úkaz bylo v Česku naposledy
možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003. Kdy a kde můžeme tento vzácný jev pozorovat?

Podle zprávy ČTK za polární září stojí série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Zemi. První vlna plazmatických oblaků má dorazit již dnes, ovšem přes de
n. Podle Horálka ale může geomagnetická aktivita vydržet až do noci. Na Slunci se navíc objevují další erupce. „Není vyloučeno, že se zvýšená geomagnetická aktivita prodlouží do dalších dní,“  po
dotkl astronom. Upozornil ale, že předpovědět tyto jevy je obtížné.
Tradice a svátky
Kolem sv. Vavřince léto už pomalu končí. A padají hvězdy, tak si nezapomeňte něco přát

Podle Horálka je situace podobná jako v květnu, kdy série erupcí způsobila jasné polární záře na mnoha místech na světě včetně Česka a Slovenska. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší. „V tuto 
chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svým s
vitem jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky,“ sdělil ČTK.
PŘEČTĚTE SI:Polární záři nad Českem způsobila silná erupce na Slunci. Již brzy se naše obloha rozzáří znovu

Kde polární záři pozorovat
Zájemci o pozorování úkazu by si měli najít místo s nerušeným výhledem k severu. Zároveň by se mělo jednat o oblast, kde pozorování nebude rušit světelné znečištění. Ve směru na sever se proto
nesmí do vzdálenosti desítek kilometrů nacházet žádné větší město.
Příroda
Nejsilnější polární záře nad Českem i Evropou na čerstvých snímcích

Kdy polární záři uvidíme
Plazmatická oblaka ze Slunce dorazí k Zemi vždy za dva až tři dny, proto nelze předpověď dělat na delší dobu. Zájemcům o pozorování polární záře astronom doporučuje sledovat takzvané
aurorální monitory například na webech www.solarham.com nebo www.spaceweatherlive.com, případně prostřednictvím mobilní aplikace Aurora Alerts.
Polární záře, Yorkshire, Velká Brtiánie Zdroj: profimedia.cz
 Zavřít
Polární záře, Yorkshire, Velká Brtiánie Zdroj: profimedia.cz

Nejkrásnější přírodní úkaz
Polární záře patří mezi nejkrásnější přírodní úkazy na obloze. Celkem běžné jsou v polárních oblastech, kde jsou viditelné po celé obloze. V Česku bývají naopak obvykle velmi slabé. Nezkušení poz
orovatelé si je mohou splést se světelným znečištěním nebo červánky.
„Zda jde opravdu o polární záři, se dá velmi jednoduše ověřit na mobilním telefonu. Pokud si ji vyfotíte, mobil vám ukáže barvu daleko lépe, než je viditelné pouhým okem. Někdy bývají na fotce 
vidět i takzvané barevné sloupy, což také dokazuje, že jde o polární záři,“ sdělil už dříve ČTK Jakub Rozehnal, ředitel organizace Planetum zaštiťující pražské planetárium a hvězdárny.
Zdroj: ČTK
Podívejte se na polární záři z května:

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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23. Noc ovládne impozantní setkání planet, Měsíce a hvězd, přidat se může i polární záře  
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Červencové noci jsou ideální k pozorování planet, jejich představení vyvrcholí na přelomu července a srpna. K vidění bude obří Jupiter a oranžový Mars, přidá se i srpkovitý Měsíc a také Aldebaran,
nejjasnější hvězda souhvězdí Býka a jedna z nejjasnějších hvězd na noční obloze vůbec. K Zemi se navíc řítí středně silná sluneční bouře, která může vyvolat polární záři viditelnou i z Česka.
Konec července nabídne na časné ranní obloze fotogenickou sérii nebeských uskupení, o které se postarají hned tři planety Sluneční soustavy a ubývající Měsíc. Pozadí pro dechberoucí scénu vytv
oří otevřené hvězdokupy Plejády a Hyády v souhvězdí Býka. Uskupení je k vidění v časných ranních hodinách před rozbřeskem, tedy před 4. hodinou ranní. „Nízko nad obzorem je budeme moci vy
hlížet už krátce po 1. hodině ráno,“ uvedl astronom a zkušený fotograf hvězdné oblohy Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě .

8 Zobrazit galerii
8 Zobrazit galerii
8 Zobrazit galerii
8 Zobrazit galerii
8 Zobrazit galerii
 Přehled fotografií
 Zavřít přehled fotografií
 Zavřít
Takhle se Měsíc předvedl 22. července v Paříži, na konci měsíce z něj zbývá už jen srpek Zdroj: Loic VENANCE / AFP / AFP / Profimedia
Planetární divadlo na konci července Zdroj: Petr Horálek/Fyzikální  ústav  v Opavě /Stellarium
Slunce a všechny planety Sluneční soustavy Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Mars Zdroj: iStock
Mars s pásem asteroidů, v pozadí Jupiter Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Procházka v době maxima polární záře na Jihlavsku 10. května 2024 Zdroj: ČTK / Lemberk Petr
Polární záře v nizozemském Aarlanderveenu Zdroj: ČTK / Profimedia.cz
Polární záře nad Vysokými Tatrami Zdroj: ČTK / Profimedia.cz
Takhle se Měsíc předvedl 22. července v Paříži, na konci měsíce z něj zbývá už jen srpek  Zdroj: Loic VENANCE / AFP / AFP / Profimedia
Planetární divadlo na konci července  Zdroj: Petr Horálek/Fyzikální  ústav  v Opavě /Stellarium
Slunce a všechny planety Sluneční soustavy  Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Mars Zdroj: iStock
Mars s pásem asteroidů, v pozadí Jupiter  Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Procházka v době maxima polární záře na Jihlavsku 10. května 2024  Zdroj: ČTK / Lemberk Petr
Polární záře v nizozemském Aarlanderveenu  Zdroj: ČTK / Profimedia.cz
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Polární záře nad Vysokými Tatrami  Zdroj: ČTK / Profimedia.cz
Přečtěte si také: Americký kontinent ovládlo úplné zatmění, Slunce odhalilo svou úchvatnou korónu

Nebeský trojúhelník
Jak bude konjunkce vypadat? Ve středu 31. července se nad severovýchodem objeví trio jasných těles, a sice Jupiter, Mars a Měsíc, jež budou úhlově velmi blízko u sebe v uskupení takzvaného n
ebeského trojúhelníku. Spolu s oběma hvězdokupami se tak naskytne unikátní pohled. „Na tmavé obloze uvidíme více hvězd a také popelavý svit Měsíce na jeho Sluncem přímo neosvětlené čás
ti. Malým dalekohledem přitom budeme moci stále najít jihozápadně od Plejád planetu Uran,“ doplnil pozvánku k pozorování noční oblohy Horálek.
K orientaci při sledování úkazu poslouží základní prvky noční oblohy. „Velký vůz vám ukáže sever a Měsíc bude na východě mezi planetami společně s Marsem a Jupiterem v souhvězdí Býka,“  p
oskytl CNN Prima NEWS jednoduchý návod Jan Veselý, který působí jako astronom v Hvězdárně a planetáriu hlavního města Prahy. Východ se navíc podle něj pozná podle červánků, které se zač
nou nad ránem objevovat.
Z viditelných planet bude nejjasnější Jupiter. Ještě jasnější by byla Venuše, ale ta je pod obzorem. „Mars se pozná podle hodně oranžové barvy. Zajímavé je to teď i tím, že v souhvězdí Býka je h
vězda Aldebaran, která má v tuto chvíli úplně stejnou barvu a stejnou jasnost jako Mars, přičemž Mars je nahoře, severněji,“ přiblížil Veselý. Podle něj úkaz, kdy se Měsíc sejde na malém kousku
oblohy s tolika planetami, nastane zhruba jednou do roka.

Příroda
Nejsilnější polární záře nad Českem i Evropou na čerstvých snímcích

Polární záře
Kromě očekávaných seskupení nebeských těles ale noční oblohu ovlivní i podstatně hůře předvídatelná událost. Na Slunci totiž v posledních dnech došlo k několika erupcím, při kterých byly uvolně
ny oblaky plazmatu mířící částečně i k Zemi. Série nejméně 14 po sobě jdoucích erupcí by přitom mohla zvýšit geomagnetickou aktivitu na úroveň bouří G2-G3. „S takovými bouřemi jsou opět spoj
ené možné polární záře pozorovatelné z našeho území,“ uvedl Horálek.
První vlna dorazila k Zemi v denních hodinách úterý 30. července. Podle odhadu amerického Národního úřadu pro oceán a atmosféru (NOAA), který je jedním z vědeckých center zabývajících se i 
sluneční aktivitou, by ale zvýšená geomagnetická aktivita mohla vydržet i do našich nočních hodin.
Mohlo by vás také zajímat: Noční obloha nabídne působivou podívanou. K vidění budou hned tři planety. Kdy a kde je hledat?
Podle Horálka je ale výskyt polární záře jen těžko předpověditelný. „Po erupcích je možné plazmatické oblaky (zkratkou CME) sledovat jen na širokoúhlých kamerách (tzv. koronografech) družice 
SOHO a posléze až po 2-3 dnech je detekovat na družicích ACE nebo DSCOVR jen několik desítek minut před zasažením Země. Zájemcům o pozorování polární záře tedy vždy doporučujeme
seznámit se s tzv. aurorálními monitory a sledovat aktuální vývoj. Pokud se totiž úkaz objeví, netrvá celou noc, může se zjevit jen na desítky minut,“ vysvětlil Horálek.
Pro získání ověřených informací o polární záři Horálek doporučuje sledovat web SolarHam, podcast americké astronomky Tamithy Skov nebo stránku Minutky z vesmíru na sociální síti Facebook.
Zdroj: ČTK, CNN Prima NEWS,

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (3x), fyzikální (2x), ústav (2x), fyzikálního (1x), ústavu (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Noc ovládne impozantní setkání planet, Měsíce a hvězd, přidat se může i polární záře ( Zoom.iprima.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );
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24. Odpolední Plus (automat)  
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Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 17x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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redakce, díky. Na slyšenou. Bylo půl čtvrté, jsou tady zprávy s Ondřejem Látalem. ČRo Plus. Stávková pohotovost jednoho z odborových
1
5

svazů na pražském letišti dál trvá. Výbor odborového svazu pozemní a letecké dopravy se na tom shodl po několikahodinovém jednání. Jeho místopředseda Marek Sedlák řekl, že se chce s 
vedením letiště sejít v srpnu. Podle mluvčí

3
0

letiště Evy Krejčí představenstvo probere požadavky svazu 7. srpna na pravidelném setkání se všemi odborovými organizacemi. Svaz požaduje třeba zvýšení platů nebo příspěvků za práci v 
noci a o víkendech. Odboráři uvedli, že stávková pohotovost
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neovlivní cestující na letišti. Izrael zasáhl na jihu Libanonu deset cílů militantního hnutí Hizballáh. Uvedla to izraelská armáda. Z libanonského území bylo taky v noci na dnešek vypálených nej
méně pět raket na Izrael.
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Žádná se ale nedostala nad izraelské území. Napětí na izraelsko-libanonské hranici vzrostlo po sobotním raketovém útoku na Golanských výšinách. Při něm na fotbalovém hřišti zemřelo 12 d
ětí a mladistvých. Izrael a Spojené státy
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obviňují z útoku Hizballáh. Tel Aviv proto slíbil tvrdou odvetu. Americká letecká společnost Delta Air Lines bude požadovat odškodné po firmách CrowdStrike a Microsoft. Uvádí to stanice CN
BC. Kvůli nedávným globálním
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výpadkům IT systému musela delta zrušit více než 6 tisíc spojů. Teď řeší přes 170 tisíc žádostí o náhradu za zrušený let. Aerolinky odhadly, že je to může stát v přepočtu více než 11 miliard
4
5

korun. V Česku by v příštích dnech mohla být vidět polární záře. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Důvodem je série erupcí na slunci, při kterých se u
volnila plazmatická oblaka a míří částečně
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i k zemi. Pro pozorování by si lidé měli najít místo s nerušeným výhledem k severu bez světelného znečištění. Polární záři bylo v Česku naposledy možné vidět letos v květnu. Tehdy byla nejsil
nější od roku 2003.

1
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Dopravní informace. D7 ve směru z Chomutova do Prahy je za odbočkou na Slaný na 18. km uzavřená. Je tam hromadná nehoda, objíždí se přes Kladno. Ve
3
0

východní části Pražského okruhu ve směru do Štěrbohol se za sjezdem z hradecké D11 srazila dvě osobní auta. Už jsou, už jsou v odstavném pruhu. V koloně od sjezdu z Novopacké ulice s
e zdržíte 15 minut. Na pražském okruhu ve směru
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od D1 k Ruzyni se tvoří ne souvislá kolona. Od sjezdu na Jesenici ke zúžení za odbočkou na Barrandov. Vjezdy do tunelů teď regulují. Zdržíte se 25 minut. V Praze ve Strakonické ulici ve sm
ěru z centra před barrandovským mostem

15:33
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se v pravém pruhu zastavil autobus městské hromadné dopravy. Projedete pouze levým jízdním pruhem a dobře dojeďte. V noci bude jasno anebo skoro jasno. Ochladí se na 14 až 10 °C.
1
5

Zítra pak čekáme jasno až polojasno. Teploty 30 až 34 stupňů. Na horách nejčastěji kolem dvaceti, na Šumavě naměří až šestadvacet °C. To byly zprávy a tady je repríza
3
0

Interview Plus. Pořad 168 hodin se podle generálního ředitele ČT Jana Součka dostal do takových problémů, že nezbylo než ho zrušit. V reportážích například podle něj opakovaně nedostala 
prostor k vyjádření druhá strana. Hlavní

4
5

tvář pořadu Nora Fridrichová navíc podle ředitele vystupovala způsobem poškozujícím televizi. Takové důvody ale vidí jen jako zástupné nejen někteří komentátoři, ale i část členů Rady ČT. 
Proč je kolem zrušení

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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25. Fotky: Když obloha nad Českem připomíná polární záři  
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Fotografie, které Seznam Zprávy přinášejí v této galerii, nevznikly na Severním pólu ani na Islandu, jak by se mohlo zdát. Všechny jsou z Pardubického kraje, především z přehrady Seč.

Foto: Petr Horálek

+8
V nadcházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět polární záře. Důvodem je série erupcí na Slunci, při kterých se uvolnila plazmatická oblaka a míří částečně i k Zemi. Uvedl to astronom Petr
Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Vzácný přírodní úkaz bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu, polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003.
První vlna plazmatických oblaků má dorazit již ve středu, ovšem přes den. Podle Horálka ale může geomagnetická aktivita vydržet až do noci. Na Slunci se navíc objevují další erupce. „Není vylouče
no, že se zvýšená geomagnetická aktivita prodlouží do dalších dní,“ podotkl astronom. Upozornil ale, že předpovědět tyto jevy je obtížné.
Podle Horálka je situace podobná jako v květnu, kdy série erupcí způsobila jasné polární záře na mnoha místech na světě včetně Česka a Slovenska. Tentokrát jsou nicméně erupce slabší. „V tuto 
chvíli vědci nepředpokládají, že stávající aktivita Slunce způsobí stejně intenzivní jevy, přesto zde šance na úkazy jsou. Navíc v následujících dnech ustupuje z noční oblohy Měsíc, který svým svite
m jev často přezáří, takže nastávají příhodné podmínky,“ sdělil.

O autorovi

Astronom a fotograf Petr Horálek  se věnuje zejména focení noční oblohy. Některé jeho snímky pořízené (nejen) u sečské přehrady se dostaly i do prestižního výběru NASA, a to jako Astronomický 
snímek dne, který každý den ukazuje nejzajímavější astronomickou fotografii světa.
Od roku 1995 se do tohoto výběru probojovalo jen několik záběrů pořízených z Česka, z toho více jak polovina od Petra Horálka a většina z tuzemských záběrů vznikla právě u sečské přehrady.  Ta 
se tak stala v roce 2020 nejpublikovanější českou lokalitou v tomto prestižním výběru.
Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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26. Události v regionech (Ostrava) (automat)  
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udělali jsme směrovky pro všechny ty složky aby věděli kam mají jet když se někdo zranění uprostřed vlastně toho to tak většinou nahlásit ten nejbližší půjčený bot potom záchranu a pak mus
íme zastavit na té cestě a Slívy

1
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STK němu tomu zraněnému pacientovi dobrovolní hasiči záchranná služba totiž sídlí ve více než 20 km metrů vzdáleném Jeseníku aktuálně se nacházíme na záchytném budu U Stezky
3
0

velbloud kde jsme poslední výjezd měli na poraněný kotník kde jsme transportovali pacienta přímo k té příjezdové cestě hasiči dokáží poskytnout první pomoc v terénu zajistit pacienta a přiblí
žit

4
5

ho k nám sanitní vozidlo každoročně hasiči vyjedou zhruba k 15 poraněným cyklistům letos jich bylo už osm a Diana zifčáková Česká televize Černá Voda přes šest a půl tisíce
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Čechů ročně onemocní rakovinou plic na pět a pět set na ní zemře odhalit onemocnění včas pomáhá screening víc řeknou události v sedm večer na jedničce i 24
1
5

nacházejících dnech by v Česku opět mohla být vidět polární záře Důvodem je série erupce na slunci uvolnila se při nich plazmatická oblaka a míří částečně i k zemi vzácný
3
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Přírodní úkaz bylo v Česku naposledy možné pozorovat letos v květnu polární záře byla tehdy nejsilnější od roku 2003 vyžívám spojení jsme teď s astrofyzikem Tomášem grafem z
4
5

ústavu fyziky filozoficko -přírodovědecké  fakulty Slezské univerzity v Opavě  Dobrý večer dobrý večer Co byste poradil lidem kteří by chtěli polární září na obloze spatřit kdy přesně bude 
možné je v pozorovat
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Tak pokud tomu bude přát počasí tak je možné sledovat Možná už dnes v noci ale oproti Té kterou jste říkala že mohli všichni vidět před několika
1
5

měsíci tak tahle tam bude slabší a bude roztoužená do delšího časového období Co znamená že by mohla být pozorovatelna také několik hodin No a v pohotovosti můžeme zůstat několik
3
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dnů protože pokud to nevyjde dnešní noc tak je možné že ten oblek nabitých částic se střetne s atmosférou země v příštích dnech respektive nocí v květnu Může se tedy stát
4
5

že lidé si budou moci třeba i splést Co třeba můžou udělat pro to aby si byli jistí tak nejlepší je vyjet někam kde je tmavá obloha mimo mimo město Pokud má někdo možnost zajet do
nějakého
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Horského masivu do Beskyd nebo do Jeseníků a nebo už teďka tam tráví dovolenou tak to může večer pozorovat No a potom takovým takovým určitým pomocníkem může být také mobilní
1
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telefon který je vybaven fotoaparátem s delší časovou expozicí a já si myslím že v květnu jsme mohli vidět spousty desítky stovky na fotografii
3
0

těch polárních září čili pokud si někdo není jistý tak tohle to je taková jednoduchá jen tak jí tohle to je takový jednoduchý test od půlky července je možné také na obloze pozorovat Perseidy kd
yž bude létat nejvíce Prosím o stručnou odpověď

4
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táto maximum a bude v noci z 12 na 13 srpna a myslím si že to bude stát za to protože táta frekvence bude mezi 30 až 50 m za

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (1x), přírodovědecké (1x), fakulty (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Události v regionech (Ostrava) (automat) ( ČT1 SM - Události v regionech (Ostrava) (automat), Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

27. Začiatkom augusta Šumiacky fotofest privíta popredných slovenských aj zahraničných fotografov  
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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Šumiacky fotofest sa uskutoční  v termíne od 2. – 3. augusta 2024 v krásnom prostredí malebnej dedinky Šumiac pod Kráľovou hoľou. Poprední slovenskí aj zahraniční fotografi prinesú výber zo sv
ojej bohatej tvorby, aby nám ukázali svoj pohľad cez fotoobjektív a umelecké cítenie.
Vystavujúcimi sú:
Eszter Halasi (HU)  – Travellers a romská komunita v Británii
Skupina 400 ASA (CZ)  – Lost Europe (Stratená Európa)
Stefan Galvanek (Kanada/Slovensko)

Slávka Sedlačíková (SK) – Výber práce dvojnásobnej víťazky fotomaratónu na Šumiackom fotofeste
Vernisáže výstav sa uskutočnia v piatok 2. augusta od 17:00 hod. v šumiackej základnej škole.
V sobotu 3. augusta čaká účastníkov 24-hodinový súťažný fotomaratón, prezentácia a diskusia hostí, fotografické workshopy, hudba, folklór, jedlo a tancovačka s ĽH Pokošovci. V rámci programu 
vystúpi kapela Kučeravý Javor a speváčka Sára Varšová, možno príde aj kúzelník.
Deti sa môžu tešiť na skákací hrad, turecký med a ďalšie cukrovinky, drevené aj háčkované hračky, súťaže a veľa ďalších prekvapení.
Fotografia sprevádza ľudí a dianie na Šumiaci asi po storočie. Zachované tradície, drsný kraj a krásni ľudia priťahovali do dediny fotografov už medzi svetovými vojnami. Asi najväčší
medzinárodný ohlas ale priniesla česká fotografka Markéta Luskačová, ktorá tu fotografovala v 60-tych a 70-tych rokoch minulého storočia.
Autorka, ktorej dodnes na Šumiaci nepovedia inak než Margitka, zaznamenala realisticky a neskrášlene život v osade na konci cesty, drsné ľudské tváre a osudy a všadeprítomnú tvrdú prácu. Lus
kačová sériu zo Šumiaca publikovala v západnej tlači a vďaka tomu musela nakoniec Československo opustiť. Jej čiernobiele zábery Šumiaca sa od tej doby dostali do zbierok známych galérií po 
celom svete a boli vystavované po boku svetových dokumentaristov.
Niekedy v roku 2009 sa nadšená mladá šumiacka fotografka Deniska Margetová rozhodla, že na Šumiaci založí fotografickú súťaž nazvanú skromne Šumiacky Fotodeň. Jeho obľuba každým roko
m rástla a tak spolu so sestrami a s podporou celej rodiny a priateľov vybudovala multižánrový festival Šumenie, ktorý okrem fotografickej súťaže a výstav ponúkal tiež vynikajúcu folklórno-
alternatívnu hudbu a umenie.
V základnej škole behom jeho trvania vystavovali aj vyhlásení autori ako napríklad Jindřich  Štreit , Vojta Sláma, Boris Németh, Vlad Dumitrescu a ďalší. Krásny šumiacky svet Deniska nečakane 
opustila v roku 2017 a spolu s ňou odišiel i festival Šumenie.
Po dvoch rokoch sa niekoľko priateľov a fotografov, ktorí si Šumiac zamilovali, rozhodlo priviesť fotografiu na Šumiac znovu. Zrodil sa Šumiacky Fotofest. Jeho prvý ročník v roku 2019 ponúkol štyr
i výstavy: gréckeho fotografa Alexandrosa Vrettakosa, českú dokumentaristku Ivu Zímovú, slovenskú fotografku Lenu Jakubčákovú a trojicu cezpoľných fotografov (Peter Holý, Martin Bizub a Bohu
š Tabák), ktorí na Šumiaci po dlhé roky fotografovali remeselníkov a dobrých ľudí, o ktorých pripravujú film.
Súčasťou festivalu bol aj obnovený 24-hodinový súťažný maratón a ako perlička prišiel na Šumiac svetoznámy moravský fotograf Vojta Dukát, ktorý tu predstavil svoje „obrázky z krabičky“ a filmov
ý dokument o odchode sovietskych vojsk z Československa. Nový festival sa snaží ďalej ponúkať fotografom jedinečný zážitok nabitý tradíciami, folklórom a svojráznymi ľuďmi.
Podujatie sa uskutočňuje s finančnou podporou Ministerstva cestovného ruchu a športu Slovenskej republiky.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

28. Připojte se k nám i letos na charitativním běhu…  
09:42 | 31.07.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Slezská  univerzita  v Opavě SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Připojte se k nám i letos na charitativním běhu pro želvy! Už 23. srpna 2024 se v ZOO Ostrava opět poběží pro dobrou věc a my tam ani tentokrát nebudeme chybět.Naše univerzita dlouhodobě sp
olupracuje se ZOO Ostrava nejen v rámci adopce orlice královské, ale také prostřednictvím mnoha audiovizuálních projektů, na kterých pracují naši pedagogové a studenti. Nezapomeňte se registr
ovat na https://www.behzooostrava.cz/cz/registrace/ do 18. srpna a na startu se uvidíme. �Naše studenty, pedagogy a zaměstnance opět za registraci podpoříme malým dárečkem, stačí nám zasl
at na email supr@slu.cz jméno a pořadové číslo ze startovní listiny.

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

29. Petr Horálek zvěčnil kometu Olbers a Kunětickou horu. Další šance bude za 70 let  
10:05 | 31.07.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Hradecký deník  AUTOR: Romana Netolická SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Renomovanému astrologovi a fotografovi vesmírných jevů Petru Horálkovi se podařil parádní kousek. Nad Kunětickou horou zachytil legendární kometu 13P/Olbers, která, i když je ještě na oblo
ze k vidění, právě míří do vzdálených míst Sluneční soustavy. Vlasatice se k Zemi přiblíží až za sedmdesát let.

"Věděl jsem, že po červencové fázi úplňku ji ještě nad severozápadem najdu, ale už bude asi třikrát slabší, než před měsícem při svém průletu kolem Země. Když ale přešla studená fronta, a to dalo
jedinečnou šanci si na vlasatici počíhat z Kunětic, kde jsem si našel precizně vypočítané místo jejího západu za hradem. Bylo to buď teď anebo až za 70 let – další dny se kvalita oblohy už bude za
s jen zhoršovat a kometa slábnout," řekl Petr Horálek, jehož snímky hvězdné oblohy pořízené u Sečské přehrady na Chrudimsku se dostaly do prestižního výběru NASA jako Astronomický snímek 
dne.
close info Zdroj: Petr Horálek zoom_in Vlasatice už míří do vzdálených míst Sluneční soustavy, ale stále je na obloze k vidění.
Mohlo se stát, že "lov" komety Olbers zničí halogeny používané při letních venkovních divadelních představeních nebo koncertech, ale naštěstí se žádný kulturní program nekonal. „Hrad byl tedy kr
ásně tmavý, nasvětlený jen přirozeně vycházejícím Měsícem. No a přesně jak jsem potřeboval, kometa ležela právě mezi dvěma nepříjemnými světelnými hřiby Hradce Králové a Pardubic, v
koridoru tmavší oblohy," popsal Horálek.
Mravenčí přípravu málem podle jeho slov zničila náhle se zvednoucí rosa, takže to vypadalo, že z hradu bude ve finále rozmazaný flek. Nakonec se ale čočka fotoaparátu odrosila a vznikl snímek, k
terý budí obdiv. Petr Horálek ho nabízí zájemcům i jako velkoformátový obraz na plátně.
Kometa Olbers se znovu objeví na obloze až v roce 2094. Dosud je na obloze při troše štěstí k vidění. Rozhodně se tedy vyplatí vytáhnout triedr a spolu s nějakou mapkou či aplikací v mobilu toto z
ajímavou vlasatici najít, i když nepatří mezi ty mimořádně jasné.
K jejím pozorování je zapotřebí vyhledat místo s dokonale odkrytým severozápadním obzorem, přičemž v tom směru by se na vybraném pozorovacím místě nemělo desítky kilometrů daleko
nacházet žádné velké město.
Kometu objevil před více jak 209 lety, konkrétně 6. března 1815, slavný německý astronom Heinrich Wilhelm Olbers (1758-1840), který se do historie zapsal mimo jiné objevem velkých planetek P
allas a Vesta v hlavním pásu asteroidů a je rovněž autorem „Olbersova paradoxu“ ukazujícího na rozpor mezi pozorovanou tmavostí vesmíru i přes hustotu hvězd a dalších zdrojů světla v něm. Kom
etu našel v souhvězdí Žirafy a o den později, 7. března 1815, si její objev potvrdil. Do svého pozorovatelského deníku k ní jen dodal: „Kometa se pohybuje pomalu směrem na sever a východ v tělu 
Persea. Je malá a má špatně definované jádro a velmi bledý průhledný ohon.“ Toho roku dosáhla 5. magnitudy, byla tedy jen na hranici viditelnosti pouhýma očima.
Znovu se komety astronomové dočkali v letech 1887 a 1956, v obou případech nedosáhla žádné závratné jasnosti. Přesto si získala svou pozornost, a to především díky potvrzení její periody, která 
nyní činí zhruba 70 let. Zařadila se tak mezi komety Halleyova typu, jejichž periody jsou mezi 20 a 200 lety. (Zdroj: Slezská  univerzita  v Opavě )
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Mohlo by vás zajímat: Úplněk, déšť a teplo. Pardubický kraj zažívá ideální podmínky pro růst hub

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Fotograf zvěčnil kometu Olbers nad Kunětickou horou. Další šance bude za 70 let ( Denik.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

30. Nastupuješ na podzim k nám na Slezskou univerzitu…  
11:37 | 31.07.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Fakulta veřejných  politik  v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nastupuješ na podzim k nám na Slezskou univerzitu a chceš poznat i ostatní prváky? Přihlas se na Seznamovák❣️  Od 16. září tě čekají čtyři dny plné zábavy a seznamovacích her, které utuží kole
ktiv �. Navíc získáš i informace o chodu univerzity, které se ti budou určitě hodit. Tak jdi do toho‼️ . Vše ostatní najdeš �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Nastupuješ na podzim k nám na Slezskou univerzitu… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

31. Šumiacky Fotofest  
07:24 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Stredoslovaci.sk - Správy  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Šumiacky Fotofest je skromný, ale fotograficky znamenitý festival, ktorý organizujú ľudia okúzlení bývalým fotograficko-kultúrno-spoločenským festivalom Šumenie (pôvodne Šumiacky Fotodeň)
"Fotografia sprevádza ľudí a dianie na Šumiaci asi po storočie. Zachované tradície, drsný kraj a krásni ľudia priťahovali do dediny fotografov už medzi svetovými vojnami. Asi najväčší medzinárodn
ý ohlas ale priniesla česká fotografka Markéta Luskačová, ktorá tu fotografovala v 60tych a 70tych rokoch. Autorka, ktorej dodnes na Šumiaci nepovedia inak než Margitka, zaznamenala
realisticky a neskrášlene život v osade na konci cesty, drsné ľudské tváre a osudy a všadeprítomnú tvrdú prácu. Luskačová sériu zo Šumiaca publikovala v západnej tlači a vďaka tomu musela na
koniec Československo opustiť. Jej čiernobiele zábery Šumiaca sa od tej doby dostali do zbierok známych galérií po celom svete a boli vystavované po boku svetových dokumentaristov.
Niekedy v roku 2009 sa nadšená mladá šumiacka fotografka Deniska Margetová rozhodla, že na Šumiaci založí fotografickú súťaž nazvanú skromne Šumiacky Fotodeň. Jeho obľuba každým roko
m rástla a tak spolu so sestrami a s podporou celej rodiny a priateľov vybudovala multižánrový festival Šumenie, ktorý okrem fotografickej súťaže a výstav ponúkal tiež vynikajúcu folklórno alternatí
vnu hudbu a umenie. V základnej škole behom jeho trvania vystavovali aj vyhlásení autori ako napríklad Jindřich  Štreit , Vojta Sláma, Boris Németh, Vlad Dumitrescu a ďalší. Krásny šumiacky sv
et Deniska nečakane opustila v roku 2017 a spolu s ňou odišiel i festival Šumenie.
Po dvoch rokoch sa niekoľko priateľov a fotografov, ktorí si Šumiac zamilovali, rozhodlo priviesť fotografiu na Šumiac znovu. Zrodil sa Šumiacky Fotofest. Jeho prvý ročník v roku 2019 ponúkol štyr
i výstavy: gréckeho fotografa Alexandrosa Vrettakosa, českú dokumentaristku Ivu Zímovú, slovenskú fotografku Lenu Jakubčákovú a trojicu cezspoľných fotografov (Peter Holý, Martin Bizub a Boh
uš Tabák), ktorí na Šumiaci po dlhé roky fotografovali remeselníkov a dobrých ľudí, o ktorých pripravujú film. Súčasťou festivalu bol aj obnovený 24 hodinový súťažný maratón a ako perlička prišiel 
na Šumiac svetoznámy moravský fotograf Vojta Dukát, ktorý tu predstavil svoje "obrázky z krabičky" a filmový dokument o odchode sovietskych vojsk z Československa. Nový festival sa snaží
ďalej ponúkať fotografom jedinečný zážitok nabitý tradíciami, folklórom a svojráznymi ľuďmi."
Viac nájdete na:

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

32. Úspěch pardubického fotografa. Snímek Kunětické hory s kometou zaujal NASA  
09:12 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Rozhlas.cz - Pardubice  AUTOR: pta| SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Americký úřad NASA dnes publikoval jako prestižní Astronomický snímek dne fotografii s názvem Kometa Olbers za hradem Kunětická hora, jehož autorem je Petr Horálek z Fyzikálního ústa
vu  v Opavě . Snímek vznikl 28. července 2024 u obce Kunětice, odkud se periodická kometa Olbers promítala za známým východočeským hradem Kunětická hora.

Na snímku je zachycena periodická kometa 13P/Olbers za známým východočeským hradem Kunětická hora. Samotná kometa se vyjímá dvěma nápadnými ohony – modrým iontovým, zvlněným p
od náporem slunečního větru, a bílým prachovým.
Kometa 13P/Olbers
Kometu objevil 6. března 1815 německý astronom Heinrich Wilhelm Olbers (1758-1840). Kometa se už od Země vzdaluje a slábne. Relativně snadno pozorovatelná bude v následujících dvou týdn
ech, kdy se dá před 23. hodinou vyhledat nízko nad Z až SZ obzorem v souhvězdí Velké medvědice.
Snímek vznikl na světelný 200mm teleobjektiv a citlivý fotoaparát Canon Ra na předem vypočteném místě v noci z 28. na 29. července 2024 na západním okraji obce Kunětice, odkud se hrad
nachází zhruba 1,4 kilometru daleko a kometa se té noci jevila přímo za ním. Hrad je přitom kromě bezpečnostního osvětlení nasvícen jen slabým světlem vycházejícího Měsíce.

Štěstí i dobrý výpočet
Samotné focení bylo dílem velkého štěstí i připravenosti. „V neděli 28. července přešla přes české území studená fronta, která výrazně pročistila ovzduší, díky čemuž bylo možné se pokusit vyfotogr
afovat kometu za hradem i přesto, že hrad leží mezi dvěma velmi silnými oblastmi světelného znečištění – Pardubicemi a Hradcem Králové,” popsal okolnosti focení Petr Horálek. Kometu je možné 
pozorovat ještě v následujících dnech, od Země se ale už vzdaluje.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
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Zpět na seznam
 

33. NASA vybrala jako snímek dne fotografii komety nad Kunětickou horou  
09:58 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Metro.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Astronomickým snímkem dnešního dne vyhlásil americký úřad NASA fotografii komety Olbers nad hradem Kunětická hora ve východních Čechách. Jejím autorem je Petr Horálek z Fyzikálního 
ústavu  v Opavě . Snímek vznikl 28. července u obce Kunětice. Kometu je možné pozorovat ještě v následujících dnech, od Země se ale už vzdaluje.

„V neděli 28. července přešla přes české území studená fronta, která výrazně pročistila ovzduší, díky čemuž bylo možné se pokusit vyfotografovat kometu za hradem i přesto, že hrad leží mezi dvě
ma velmi silnými oblastmi světelného znečištění - Pardubicemi a Hradcem Králové,“ uvedl Horálek.

NASA si mě vybírá stále častěji, už mám jméno, říká astrofotograf Horálek

Kometa se vyjímá dvěma nápadnými ohony. Modrý iontový je zvlněný pod náporem slunečního větru, druhý je bílý prachový.

Pokud ne okem, tak telefonem. V Česku by opět mohla být vidět polární záře

Hrad z 15. století je častým cílem turistů pro pozorování noční oblohy, ale i fotografů snažících se Kunětickou horu zachytit s nějakým zajímavým astronomickým jevem.
Snímek Mléčná dráha nad Tyrkysovou říší divů byl jubilejním 40. snímkem dne NASA Petra Horálka. Na pláži silně svítí plankton a na obloze Mléčná dráha a mlhoviny v okolí Jižního kříže.
„Jako členové astronomického kroužku pardubické hvězdárny jsme zde s přáteli pozorovali například zatmění Slunce 31. května 2003 nebo vzácný přechod Venuše před Sluncem 6. června 2012,“ 
uvedl Horálek. Je to ale poprvé, kdy se Kunětická hora dostala do výběru snímků dne NASA.

Když se stíny setkají nad Špilberkem. Snímek od astronoma z Brna ocenili v NASA

Astronomický snímek dne NASA vyhlašuje od roku 1995. Je jedním z nejuznávanějších ocenění svého typu po celém světě. Průvodní texty jsou překládány do 23 světových jazyků včetně češtiny.
Fotografie Pavla Gabzdyla z brněnského festivalu planet v roce 2024.
Český fotograf toto ocenění získal také nedávno, když 19. července úřad NASA vyhlásil snímkem dne fotografii západu slunce nad Brnem, při kterém se na obloze objevily jemné pásy světla a stín
u. Jejím autorem je popularizátor astronomie Pavel Gabzdyl.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): NASA vybrala jako snímek dne fotografii komety nad Kunětickou horou ( Idnes.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Fotografií dne NASA je Horálkův snímek komety
nad Kunětickou horou. Napomohlo pročištěné ovzduší (IRozhlas.cz - Věda a technologie, Fyzikální ústav v Opavě ); Astronomickým snímkem dnešního dne vyhlásil… ( Facebook - Příspěvky, Fyzikální
ústav v Opavě);

Zpět na seznam
 

34. Fotografii komety nad Kunětickou horou vybrala NASA jako astronomický snímek dne  
10:12 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Novinky.cz - Věda a školy  AUTOR: Filip Šára SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Jako astronomický snímek aktuálního dne, tedy čtvrtka 1. srpna, publikovala americká vesmírná agentura NASA fotografii komety Olbers nad hradem Kunětická hora ve východních Čechách. Jej
ím autorem je Petr Horálek z Fyzikálního ústavu Slezské  univerzity  v Opavě . Kometu lze pozorovat ještě i v následujících dnech, od Země se ale už vzdaluje.

Snímek nazvaný „Comet Olbers over Kunetice Castle“ (Kometa Olbers za hradem Kunětická hora) vznikl 28. července u obce Kunětice, odkud se periodická kometa 13P/Olbers, momentálně vidit
elná malými dalekohledy na večerní obloze, promítala za známým východočeským hradem Kunětická hora.
„V neděli 28. července přešla přes české území studená fronta, která výrazně pročistila ovzduší, díky čemuž bylo možné se pokusit vyfotografovat kometu za hradem i přesto, že hrad leží mezi dvě
ma velmi silnými oblastmi světelného znečištění - Pardubicemi a Hradcem Králové,“ uvedl Horálek.
Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.
Kometa se vyjímá dvěma nápadnými ohony. Modrý iontový je zvlněný pod náporem slunečního větru, druhý je bílý prachový.

Z hory v Chile přivezli dechberoucí záběry čistého nebe
Věda a školy
Samotné focení Horálkovi podle jeho slov komplikovala rosa a velké množství komárů. „Snímek není ‚jednocvak‘, ale série po sobě zaznamenaných snímků matematicky seskládaných na sebe tak,
aby bylo možné potlačit nežádoucí digitální šum a odhalit tak jemné struktury v ohonu komety,“ vysvětlil astrofotograf.
Hrad z 15. století, na snímku kromě bezpečnostního osvětlení nasvícený jen slabým světlem vycházejícího Měsíce, je častým cílem turistů pro pozorování noční oblohy, ale i fotografů snažících se K
unětickou horu zachytit s nějakým zajímavým astronomickým jevem.
„Jako členové astronomického kroužku pardubické hvězdárny jsme zde s přáteli pozorovali například zatmění Slunce 31. května 2003 nebo vzácný přechod Venuše před Sluncem 6. června 2012,“ 
zmínil Horálek.
Je to ale poprvé, kdy se Kunětická hora dostala do výběru snímků dne NASA.

Brněnští vědci pořídili snímky sluneční koróny. Fotili i z letounu NASA, který se používal ke špionáži
Věda a školy

Pozorovatelná ještě dva týdny
Výše zmiňovanou kometu 13P/Olbers objevil 6. března 1815 německý astronom Heinrich Wilhelm Olbers (1758-1840). Kometa se už od Země vzdaluje a slábne. Relativně snadno pozorovatelná v
šak bude v následujících ještě asi dvou týdnech, kdy se dá před 23. hodinou vyhledat nízko nad západním až severozápadním obzorem v souhvězdí Velké medvědice, od 12. srpna v souhvězdí Vlas
ů Bereniky.
Na tmavé obloze daleko od měst by ji pozorovatelé měli najít jako slabou skvrnku v malém dalekohledu, k jejímu vyhledání je však nezbytná mapka. Kometa se ke Slunci vrací jednou za zhruba 70 
let, znovu se jí dočkají pozorovatelé až v roce 2094.

Obloha servíruje noční svítící oblaka i malou kometu
Věda a školy
Astronomický snímek dne publikuje americký Národní úřad pro letectví a vesmír (NASA) od roku 1995. Snímek pro každý den pečlivě vybírají a následně doplňují osvětným popisem editoři prof. Jer
ry Bonnell z Univerzity v Marylandu a prof. Robert Nemiroff z Michiganské technologické univerzity, spolupracovníci NASA. Jde o uznávané ocenění, průvodní texty jsou překládány do 24 světovýc
h jazyků včetně češtiny.
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Český fotograf toto ocenění získal také nedávno: 19. července agentura NASA vyhlásila snímkem dne fotografii západu slunce nad Brnem, při kterém se na obloze objevily jemné pásy světla a stín
u. Jejím autorem je popularizátor astronomie z brněnské hvězdárny Pavel Gabzdyl.

Brno zazářilo na webu NASA. Díky dechberoucí fotce z Festivalu planet
Věda a školy

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Fotografii komety nad Kunětickou horou vybrala NASA jako astronomický snímek dne ( Novinky.cz - Věda a školy, Fyzikální ústav v Opavě ); Fotografii komety nad
Kunětickou horou vybrala NASA jako astronomický snímek dne (Akceplzen.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Fotografii komety nad Kunětickou horou vybrala NASA jako astronomický snímek
dne (Akceplzen.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě ); � Jako astronomický snímek aktuálního dne, tedy… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě ); � Jako astronomický snímek
aktuálního dne, tedy… (Facebook - Příspěvky, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

35. Výběrové řízení na pozici prvního viceprezidenta/tky pro vedení Skupiny klientských služeb EBRD  
11:45 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: MFCR.cz (Ministerstvo financí) - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Ministerstvo financí informuje o vypsání výběrového řízení na pozici prvního viceprezidenta/tky zodpovědného za řízení Skupiny klientských služeb (First Vice President, FVP , Client Services Grou
p) v Evropské bance pro obnovu a rozvoj (EBRD). Další informace a podmínky výběrového řízení naleznete na kariérním webu EBRD. Samotný nábor zajišťuje společnost Russell Reynolds. Více in
formací o pozici získáte také na adrese responses@russellreynolds.com. Termín pro podání přihlášek je do 6. září 2024.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fvp (1x)

Zpět na seznam
 

36. Každý den vybírá NASA - National Aeronautics and…  
12:06 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Národní památkový ústav SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Každý den vybírá NASA - National Aeronautics and Space Administration astronomický snímek dne. �Dnes ve čtvrtek 1. 8. se jím stala fotografie zachycující kometu Olbers nad Hrad Kunětická 
hora .� Úkaz, ke kterému došlo 28. 7., zvěcnil Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě .

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Každý den vybírá NASA - National Aeronautics and… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

37. Autorem dnešního Astronomického snímku dne NASA je Petr Horálek z Fyzikálního ústavu v Opavě  
12:08 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Dama.cz - Články  AUTOR: hrk SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Právě dnes, tedy ve čtvrtek 1. srpna 2024, publikoval americký úřad NASA jako prestižní Astronomický snímek dne fotografii pojmenovanou „Comet Olbers over Kunetice Castle“ (Kometa Olbers z
a hradem Kunětická hora), jejímž autorem je Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě .

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (2x), ústavu (2x), opavě (2x)

Zpět na seznam
 

38. Kometa Olbers za hradem Kunětická hora. Snímek Fyzikálního ústavu v Opavě publikovala NASA  
12:15 | 01.08.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Sciencemag.cz - Články  AUTOR: science SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Ve čtvrtek 1. srpna 2024 publikoval americký úřad NASA jako prestižní Astronomický snímek dne fotografii s názvem „Comet Olbers over Kunetice Castle“ (Kometa Olbers za hradem Kunětická h
ora), jehož autorem je Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Snímek vznikl 28. července 2024 u obce Kunětice, odkud se periodická kometa Olbers – momentálně viditelná malými daleko
hledy na večerní obloze – promítala za známým východočeským hradem Kunětická hora. Kometu je možné pozorovat ještě v následujících dnech, od Země se ale už vzdaluje.
Na snímku je zachycena periodická kometa 13P/Olbers za známým východočeským hradem Kunětická hora. Samotná kometa se vyjímá dvěma nápadnými ohony – modrým iontovým, zvlněným p
od náporem slunečního větru, a bílým prachovým. Snímek vznikl na světelný 200mm teleobjektiv a citlivý fotoaparát Canon Ra na předem vypočteném místě v noci z 28. na 29. července 2024 na zá
padním okraji obce Kunětice, odkud se hrad nachází zhruba 1,4 kilometru daleko a kometa se té noci jevila přímo za ním. Hrad je přitom kromě bezpečnostního osvětlení nasvícen jen slabým světle
m vycházejícího Měsíce.
Samotné focení bylo dílem velkého štěstí i připravenosti. „V neděli 28. července přešla přes české území studená fronta, která výrazně pročistila ovzduší, díky čemuž bylo možné se pokusit vyfotogr
afovat kometu za hradem i přesto, že hrad leží mezi dvěma velmi silnými oblastmi světelného znečištění – Pardubicemi a Hradcem Králové. Kometa se toho dne promítala do koridoru mezi tyto dva
světelné ‘hřiby‘ do tmavší části oblohy,” popisuje Petr Horálek, autor snímku. Samotné focení mu přitom komplikovala rosa a velké množství komárů. „Snímek není ‘jednocvak‘, ale série po sobě za
znamenaných snímků matematicky seskládaných na sebe tak, aby bylo možné potlačit nežádoucí digitální šum a odhalit tak jemné struktury v ohonu komety,“ doplňuje Horálek.
Kunětická hora, rekonstruovaný hrad na Pardubicku z 15. století, je přitom častým cílem turistů pro pozorování noční oblohy, ale i fotografů snažících se hrad zaznamenat s nějakým zajímavým astr
onomickým jevem. Sám Petr Horálek už zde zažil i fotografoval nejednu astronomickou událost. „Jako členové astronomického kroužku pardubické hvězdárny jsme zde s přáteli pozorovali napříkla
d zatmění Slunce 31. května 2003 nebo vzácný přechod Venuše před Sluncem 6. června 2012,“ vzpomíná Horálek, který je zároveň rodák z Pardubic a k hradu má tedy blízký vztah. Spolu s Josefe
m Kujalem z Astronomické společnosti v Hradci Králové nebo Liborem Hašplem (oba rovněž v minulosti oceněni Astronomickým snímkem dne NASA) často fotografují východ nebo západ Měsíce z
a hradem. „Snímků hradu s astronomickým jevem už jsme zde zaznamenali mnoho, já dokonce i kometu NEOWISE z roku 2020. Ale toto je poprvé, kdy se Kunětická hora dostala do výběru Astron
omického snímku dne NASA,“ uzavírá Horálek.
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Kometa 13P/Olbers, kterou na snímku vidíme, objevil 6. března 1815 známý německý astronom Heinrich Wilhelm Olbers (1758-1840). Kometa se už od Země vzdaluje a slábne. Relativně snadno 
pozorovatelná bude ale v následujících ještě zhruba dvou týdnech, kdy se dá před 23. hodinou vyhledat nízko nad západním až severozápadním obzorem v souhvězdí Velké medvědice (od 12. srpn
a v souhvězdí Vlasů Bereniky). Na tmavé obloze daleko od měst by ji pozorovatelé měli najít jako slabou skvrnku v malém dalekohledu, k jejímu vyhledání je však nezbytná mapka. Kometa se ke Sl
unci vrací jednou za přibližně 70 let, znovu se jí dočkají pozorovatelé až v roce 2094. Více podrobností o kometě najdete v červnové tiskové zprávě.
Astronomický snímek dne NASA (Astronomy Picture Of the Day, zkráceně APOD) je prestižní ocenění nejzajímavější astronomické fotografie dne, kterou pro každý den pečlivě vybírají a následně 
doplňují osvětným popisem editoři prof. Jerry Bonnell (z Univerzity v Marylandu) a prof. Robert Nemiroff (z Michiganské technologické univerzity), spolupracovníci NASA. Mottem APODu je „Objev
ujte vesmír“ a od roku 1995, kdy byl výběr zahájen, se stal jedním z nejuznávanějších svého typu po celém světě. Průvodní texty jsou překládány do 23 světových jazyků včetně češtiny (o kterou se 
stará od roku 1999 Josef Chlachula) a na sociálních sítích je APOD sledován stamilióny návštěvníků denně. Více informací najdete na stránce České astronomické společnosti.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (2x), ústavu (2x), opavě (2x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Snímek komety Olbers za hradem Kunětická hora publikovala také NASA ( Techfocus.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Záběr komety nad Kunětickou horou byl
oceněn NASA jako Astronomický snímek dne (Epoch Times - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

39. Tlumačov hostí vozatajský šampionát. Účastní se ho čtyři desítky spřežení  
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Zhruba čtyřicet spřežení odstartuje v rámci vozatajského mistrovství České republiky, které hostí první srpnový víkend Zemský hřebčinec v Tlumačově. Velmi kvalitně obsazená j
e soutěž jednospřeží i královská kategorie čtyřspřeží.

Program mistrovství České republiky spřežení začíná na závodišti Bahňák v Tlumačově už ve čtvrtek odpoledne, kdy se uskuteční drezurní zkoušky otevřených soutěží a také šampionátu dvojspře
ží pony. V něm se bude snažit obhájit mistrovský titul Monika Pospíšilová, pro níž bude opět silnou konkurentkou vloni druhá Lucie Černá. Chybět by neměli Aleš Fiala, Milan Kadlec, Šárka Komínk
ová, Michal Kořínek a další.
Zbývající tři mistrovské kategorie odstartují v pátek. Výborné obsazení mají takzvané singly, mezi nimiž tradičně bojují o příčky nejvyšší Markéta Sedlinská s Danielem Bejrem. 
Stále úřadující vicemistr Daniel Bejr přihlásil do soutěže oba své zkušené koně – Sheldon Cooper a Corrado III, koňskou partnerkou šampionky z roku 2023 Markéty Sedlinské j
e jako obvykle klisna Conversano XIII-14. Další, kdo by mohl promluvit do pořadí na stupních nejvyšších, je Jiří Ziegler. Ten má výbornou formu jak s valachem Harold 2, tak s kli
snou Fela-Z. Na seznamu účastníků nechybí například Karel Nývlt, David Haitl, ale také domácí reprezentant Zemského hřebčince Tlumačov Jan Nesvačil.
Jeho otec Jiří Nesvačil senior se před rokem stal mistrem opratí v soutěži čtyřspřeží, ale tentokrát bude trochu nezvykle startovat v soutěži dvojspřeží, v níž pro změnu řada favoritů chybí. „Po odhlá
škách můžeme konstatovat, že bohužel nedorazí nikdo z loňských medailistů, jimiž byli Josef Drábek, František Sedlák a Alexandr Soukup. Další z odhlášených je Ota Bareš, a tak si letos může vý
razně polepšit vloni pátý Petr Kafka,“ uvedl komentátor a člen organizačního týmu Aleš Suchánek. Doplnil také, že v této nejobsazenější kategorii diváci uvidí například Václava Coufalíka, Jana Flo
dra, Davida Haitla, Libora Jemelku, Zdeňka  Jiráska , Milana Kadlece, Vladimíra Moudrého či Josefa Vinklera.
Ačkoliv Jezdecký informační systém České jezdecké federace ještě ve středu ukazoval v soutěži čtyřspřeží šest jmen, nakonec zůstala jen čtyři. „Kromě bratrů Radka a Jiřího Nesvačilových, kteří js
ou pravidelně úspěšní i na mezinárodní scéně, se můžeme těšit na vicemistra České republiky pro rok 2023 Jaroslava Jandla a reprezentanta Národního hřebčína Kladruby nad Labem Petra Nová
ka,“ upřesnil Aleš Suchánek.
Ve čtvrtek se závodí od 15:00 hodin, v dalších dnech od 10. hodiny dopolední, přičemž sobota bude jako vždy ve znamení divácky atraktivního maratonu a v neděli vše vyvrcholí 
vozatajským parkurem. Podrobnosti se zájemci dozví na stránkách www.hrebcinec-tlumacov.cz a ti, kteří nebudou moci dorazit osobně, si budou moci o víkendu pustit živý pře
nos, který zajišťuje internetová televize EquiTV.cz ve spolupráci s Českou jezdeckou federací. Sledovat ho bude možné také na YouTube kanálu ČJF a platformě ClipMyHorse.T
V. Patnáctiminutovou reportáž odvysílá po skončení olympijských her v Paříži také Česká televize na programu ČT Sport.
Zdroj: tisková informace České jezdecké federace

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  zdeňka (1x), jiráska (1x)

Zpět na seznam
 

40. NASA ocenila fotografii komety nad Kunětickou horou. Je to snímek dne  
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Astronomickým snímkem čtvrtka vyhlásil americký Národní úřad pro letectví a vesmír (NASA) fotografii komety Olbers nad hradem Kunětická hora. Jejím autorem je Petr Horálek.

Jak jsme vás již v Deníku informovali v úterý, renomovanému astrologovi a fotografovi vesmírných jevů Petru Horálkovi z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  se u obce Kunětice podařil parádní ko
usek. Nad Kunětickou horou zachytil legendární kometu 13P/Olbers. Kometu je ještě možné pozorovat, ale již je na cestě do vzdálených míst Sluneční soustavy. K Zemi se znovu přiblíží až za sedm
desát let.
„Věděl jsem, že po červencové fázi úplňku ji ještě nad severozápadem najdu, ale už bude asi třikrát slabší, než před měsícem při svém průletu kolem Země. Když ale přešla studená fronta, to dalo j
edinečnou šanci si na vlasatici počíhat z Kunětic, kde jsem si našel precizně vypočítané místo jejího západu za hradem. Bylo to buď teď, anebo až za 70 let – další dny se kvalita oblohy už bude z
as jen zhoršovat a kometa slábnout," řekl ke svému novému „úlovku" Petr Horálek, jehož snímky hvězdné oblohy jsou legendární a úřad NASA je ocenil již několikrát.

Mohlo by vás zajímat: Muž se dvěma zákazy řízení se vydával za svého bratra. Nevyšlo to

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): NASA ocenila fotografii komety nad Kunětickou horou. Je to snímek dne ( Denik.cz - Orlický deník, Fyzikální ústav v Opavě ); NASA ocenila fotografii komety nad
Kunětickou horou. Je to snímek dne (Denik.cz - Chrudimský deník, Fyzikální ústav v Opavě ); NASA ocenila fotografii komety nad Kunětickou horou. Je to snímek dne ( Denik.cz - Hradecký deník,
Fyzikální ústav v Opavě); NASA ocenila fotografii komety nad Kunětickou horou. Je to snímek dne ( Denik.cz - Pardubický deník, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
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řízení pod vlivem návykových látek Netopýr který v Ostravě pokousal člověka měl vzteklinu potvrdilo to laboratorní vyšetření Nicméně jde o variantu

1
5

u které je riziko přenosu na člověka velmi nízké a žádný Takový případ v Česku zatím nikdy potvrzený nebyl zraněného netopýra našli lidé u tramvajové zastávky v centru Ostravy když ho zku
sili zachránit

3
0

kouslo zvíře jednoho z nich do ruky lékaři hned začali s očkováním V případě rizikového poraní netopýrem se kromě očkování dává i imunoglobulin to tělo po očkování ty protilátky vytvořit za n
ějakou dobu a proto

4
5

chci tuhle dobu překlenout dodáním protilátek laboratoř státního veterinárního ústavu potvrdila že netopýr byl nakažený variantou Věru a byl v 1:00 to je pro tato zvířata typická

18:21
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zkušenosti s netopýřími kousnutím má také speleolog Josef Vágner ruky chráněné savce v jeskyních
1
5

sčítá a pomáhá také s odchytem tu propadu jakoby cvakne A to fakt jehličky po plně byste se podle jehlou Česku dosud žádný případ nakažení netopýří vzteklinou potvrzené není smrtelný
3
0

virus mohou na člověka přenést spíš jiná zvířata třeba lišky a vlci nebo psy Kateřina garecová Česká televize Ostrava astronomický snímek dne vyhlásil americký národní úřad pro letectví a v
esmír

4
5

NASA kometu olbers nad Kunětickou horou Tak jak jí zachytil Petr Horálek z fyzikálního  ústavu  v Opavě  má dva nápadné ohony modrý vlněný pod náporem slunečního větru 2 bílý je prac
hový

18:22
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fotografie byla pořízena v neděli je horko Česko zažívá tropické dny prázdnin a to nepřeje návštěvám památek hradů a zámků aspoň tím si vysvětlují kasteláni a Národní památkový
1
5

ústav že v první polovině prázdnin evidují nižší návštěvnost než loni a než v jiných nekovy dovich letech ale jsou i výjimky hrady a zámky které si na nezájem nemůžou stěžovat ani letos v létě 
ty patří zámek Litomyšl Opočno v Královéhradeckém

3
0

kraji nebo hrad Trosky v kraji Libereckém ale vůbec nejvíc lidí návštěvníkům meziročně na Liberecku přibylo na hradě Grabštejn prohlídkový okruh 4
4
5

700 lidí právě tolik jich na Grabštejn červenci zavítalo oproti stejnému období loňského roku je to nárůst o dva a půl tisíce přikládáme to i ti tomu že byly ukončeny všechny velké stavební akc
e které v posledních sezonách tady ještě běželi

18:23
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No a pak také tomu že se nám právě vrátil množství kulturních akcí ta nejbližší se bude konat o víkendu kdy na Grabštejn zavítají rytíři Eva Slípková z Liberce přijela na hrad s dvěma syny ček
á na speciální okruh s kostýmovaným průvodcem jdeme na dětskou prohlídku

1
5

Tak Luky zabavilo a hledají ztracený klíč od pokladnice a tohle už je zámek Zákupy i tady mají úspěch především prohlídkové trasy pro děti a také speciální večerní okruhy
3
0

které jsou vyprodané návštěvníky provázejí kostýmovaní průvodci postavy z panovnického rodu habsburků prázdninová návštěvnost na zákupské v zámku ale mezi už mě nepatrně klesla při
suzují to hlavně tomu že je prostě horký červenec a když je horko lidi

4
5

raději než na zámek vyrazí třeba na koupaliště neodradily o dešti by památek Martinu pánkovou z Lysé nad Labem s dětmi vyrazila na zámek Sychrov my jsme přijeli kvůli prohlídce s princezn
ou

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
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korun měsíčně jako pomoc na bydlení. Ostatním stát přispěje čtyřmi tisíci. Zvýšení dávky je důležité pro seniorku tetanu ciganukovou. Bydlení si pronajímá spolu s dcerou. Dečka pracuje, no
1
5

zaplať něij denapahašenepart. Poprvé o dávku žádala Maria Palamar Čuková s měsíčním dítětem na rodičovský příspěvek nárok nemá. Já bych šla. Dekrety nepracují otsooi platetrabzakvart
ero.

3
0

Čech má přístup více různým dávkám, které dokáží reagovat na různé situace a Ukrajinci ne. Spoustě lidí ten příspěvek nepokryje ten náklad na bydlení. Toho se obává
4
5

i Vita Sonová. Chtěla by začít prodávat pletené výrobky a doufá, že jí to s placením nájmu pomůže. Zatím se právě díky tomuto koníčku vyrovnává se stresem. Natalia Kosaková a redakce Č
T. Astronomickým
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snímkem dne vyhlásil americký úřad NASA Kometu Olbert snad Kunětickou horou, zachycenou Petrem Horálkem z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Objekt má dva nápadné ohony. Modrý io
ntový je zvlněný pod náporem slunečního větru,

1
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druhý bílý je prachový. Fotka podle autora vznikla v neděli. Američtí demokraté spustili hlasování, na jehož základě se viceprezidentka Kamala Harrisová stane v pondělí oficiální
3
0

kandidátkou strany na hlavu státu. Volitelé hlasují e-mailem nebo telefonicky. Republikánský rival Donald Trump mezitím zpochybnil na setkání s černošskými novináři rasovou příslušnost
Harrisové.

4
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Kamala Harrisová se vždy vnímala jako černošská Američanka. Její otec je přistěhovalcem z Jamajky, matka zas Indie. Mluvčí
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Bílého domu proto označila Trumpovo prohlášení za urážející. Trump přitom v minulosti šířil konspirační teorii, že se prezident Barack Obama nenarodil v Americe, a naznačoval, že jeho proti
kandidátka z primárek Nikki Haleyová

1
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jako dcera indických imigrantů nesplnila pravidla pro to, aby se mohla stát prezidentkou.
3
0

I tobě v žilách koluje naše krev. To je název projektu, kterým se policisté, hasiči i záchranáři
4
5

snaží přimět své kolegy i veřejnost darovat krev nebo vstoupit do registru dárců kostní dřeně. Ročně chodí na pravidelné odběry krve zhruba čtvrt milionu lidí. Bylo by jich ale potřeba mnohem 
víc. To platí i v případě krvetvorných buněk.

19:48
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Požár v panelovém domě. Jedna z mnoha situací, kdy policisté z pohotovostní motorizované jednotky pomáhali z bytů. Evakuovali 16 lidí a taky jednoho psa.
1
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Pomáhat ale chtějí ještě víc. Proto se zapsali do registru dárců kostní dřeně. Je to pro mě další forma, jak někomu pomoci, když nejsem v práci. To je jakoby pomoc hlavně lidská, jakoby neví
m, že jsem policista, ale pro mě to je prostě i pro člověka,

3
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jakoby si myslím, že správná věc. Jejich kolega David Pešta se do registru zapsal v roce 2013. Do života nemocného se zapsal jen pár měsíců nato. Potom odběru. Člověk je unavený, bolí ho
4
5

vlastně místo toho odběru omezený v pohybu, ale jinak si myslím, že těch pár dní za to stojí. Doufám, že ten, komu jsem daroval, tak se z nemoci vyléčil a užívá si života. Svým příběhem inspi
roval

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
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Václav Klaus, CEP a IVK 1993-2024
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Úvod: komunismus byl pouze exemplární případ, leccos se – i když zatím mírněji – vrací

Začnu zdánlivě nedůležitým a navíc neobjevným výrokem, že někteří z nás ještě zažili komunismus. Přesto ho chci uvést, neboť úplně bezobsažný výrok to není. Mnozí ho už nezažili. Mnoho let jsm
e sice mívali pocit, že jeho konec nastal teprve nedávno, že o něm všichni všechno vědí, ale není tomu tak. Už nás – zejména těch, kteří komunismus prožili dostatečně vědomě a v dospělém věku 
– ubývá. Mnohé se proto, ke škodě nás všech, zapomíná. Zapomíná se u nás a o to více na Západě, který komunismus v jeho šíři, hloubce a iracionalitě stejně nikdy nepochopil. Nepochopil ani to, 
že jsme v té době také vědomě žili, že jsme „nelezli po stromech“ a nebyli elementárním společensko-vědním poznáním nedotčeni.
V kontextu dnešních evropských diskusí musíme našim západoevropským partnerům stále připomínat, že jsme se i v jeho průběhu snažili komunismus pochopit a jeden z našich závěrů byl, že jsm
e ho považovali za extrémní případ pokřiveného vztahu politiky a ekonomiky.  V našich tehdejších, přes všechny obtíže a omezení probíhajících domácích diskusích (i na konferencích jako je 
tato) jsme právě v tom viděli jeden z jeho hlavních defektů, ne-li dokonce defekt vše další určující. Byla to jedna z jeho klíčových systémových charakteristik.
Když už mám tuto vzácnou příležitost být zde, v akademickém světě, nemohu si odpustit postesknutí nad dnešní naprostou absencí vážného bádání o ekonomice komunistického typu. Nejde mi o s
amoúčel, nejde mi o historii pro historii. Vůbec mne netrápí absence (či neabsence) prací čistých, výlučně na minulost soustředěných, tedy souvislosti s dneškem nehledajících historiků. Těch, kteří 
se na předmět svého bádání dívají drobnohledem a zdůrazňují – jak je to také od nich požadováno povrchně formulovanou společenskou poptávkou (či objednávkou) – barvité a zvlášť odpudivé det
aily naší komunistické minulosti, ale kteří to dělají bez pomoci elementárního společensko-vědního, potřebná zobecnění umožňujícího přístupu. Jeho znalost není považována za nezbytnou součást j
ejich vzdělanostní výbavy. Chybí mi zejména seriózní ekonomická analýza založená na explicitní aplikaci poznatků disciplíny zvané komparativní ekonomie (nebo také teorie komparativních
ekonomických systémů).
To přispívá k dnešnímu nedostatečnému pochopení stále přítomných nebezpečí, která se sice za komunismu projevovala ve svém extrému a byla v něm proto dobře vidět, ale která s komunismem 
neskončila. Toto téma jsem nastolil ve své knize „Kde začíná zítřek“ (Knižní klub, Praha, 2009),[1] ale ta k rozpoutání žádné velké diskuse nepřispěla, což je ostatně u nás obvyklé. Vážná disku
se uvnitř ekonomie se u nás nevede. Ekonomická komunita jako komunita prakticky neexistuje. Převládají monology, nikoli dialog. Každý si nalezl svou „niku“, ve které se chová monopolně. Ne
publikují se proto ani žádné vážné recenze. Ty jsou ponechávány začínajícím autorům. Ostrá kritika by mohla poškodit příští udělení grantu a to by nebylo dostatečně kolegiální.
Nedělejme laciné, líbivé, zkratkovité paralely, ale – ve snaze se jim vyhnout – nepřehlížejme strukturální charakteristiky, které se nacházejí i v jinak velmi se lišících systémech. Nebojme se hledat si
milarity mezi systémem pozdního, reálného komunismu a dnešním systémem Evropské unie. Obří rozdíly mezi komunismem a systémem Evropské unie vidím, a nevidět by je mohl jedině totálně za
ujatý a svými apriorismy zaslepený člověk.[2] Přesto je třeba nepodceňovat to, že jednou z klíčových charakteristik současné, reálně existující formy evropské integrace je to, že byla (a je) politick
ým projektem. A ten má vždy sklon určovat i své nepolitické aspekty politicky, ve svém důsledku potlačovat a popírat uvnitř nich platné zákonitosti. Prostě poroučet větru a dešti.
Dnešní model evropské integrace nevznikl cestou spontánní evoluce , ale dlouhotrvajícím, nikdy, ani na okamžik nepřerušeným tlakem a souvislou a systematickou aktivitou evropských politick
ých a intelektuálních (liberálních v americkém smyslu, tedy progresivistických) elit, které myslí globalisticky a chtějí zrušit národní stát. Lidí, kteří jsou ideově – v názoru na ideální bod ve věčném sp
oru jednotlivec vs. stát a trh vs. plán (dnes se spíše říká regulace) – hodně daleko od důvěry v člověka a v trh, na níž byla v moderní éře založena evropská (a celá západní) civilizace. Záměrně nepo
užívám pravolevé politické značení, protože mezi tyto „elity“ patří i poválečná, velmi nedůsledná, pouze údajně pravicová evropská „pravice“, která trhu nevěřila nikdy a tím méně mu věří teď.
A. Projekt násilného sjednocování Evropy je založen na politickém konstruktivismu, ekonomika v tom byla vždy jen instrumentem

Nelze popřít, že původní projekt evropské integrace (z 50. let) obsahoval významné racionální ekonomické prvky , které ani dnes není důvod kritizovat. Evropě v první fázi integrace určitě pomoh
ly. Tehdy skutečně šlo o liberalizaci – v období Velké deprese 30. let a během II. světové války – umrtvených či zablokovaných ekonomických vztahů mezi evropskými státy.
Tato liberalizace se však téměř vůbec neprojevila uvnitř jednotlivých evropských zemí, v nichž v poválečné éře dominovala víra v silný a aktivistický stát. To bylo důsledkem výrazně antitržní ideolog
ie tehdejší doby a zcela mylných představ o nastupující konvergenci ekonomických systémů. Přesto v Evropě proběhlo – ekonomicky přínosné – vzájemné otevírání se jednotlivých zemí naven
ek, rušení nejrůznějších bariér ve vztazích mezi nimi, vytváření předpokladů pro volný pohyb zboží a služeb, a do jisté míry i pracovních sil a kapitálu.

Hypoteticky možným – a velmi přínosným – pokračováním by bylo bývalo to, že by se druhá fáze evropského integračního procesu soustředila na liberalizaci vnitřní, založenou na podobně koncipov
aných liberalizačních a deregulačních principech. To se však nestalo.
Nestalo se to ani v druhé polovině 80. let přes – velmi nadějné a krátkou dobu se prosazující – reaganovsko-thatcherovské změny ekonomické ideologie v části Západu, ale ani v počátku 90. let, kd
y po pádu komunismu došlo k masivní liberalizaci postkomunistických zemí i nemalé části tzv. emerging markets. Západ na to neslyšel, konec komunismu naopak vedl – velmi krátkozrace – k
enormnímu uspokojení Západu se svým politickým, ekonomickým a sociálním systémem a jako důsledek k jeho dnešní evidentní stagnaci.

Zejména v období spojeném s „evropským“ předsedováním Jacquese Delorse a s jím vytvořenou a prosazenou Maastrichtskou smlouvou, která znamenala přerod Evropského společenství v Evrop
skou unii, začalo v Evropě nad samotnou integrací, tedy nad stále ještě relativně skromným projektem propojování ekonomik jednotlivých evropských zemí,  dominovat něco kvalitativn
ě jiného – velikášská, velmi nepokorná, až příliš francouzská, v mnohém konstruktivistická a dirigistická snaha o unifikaci, centralizaci, homogenizaci a standardizaci  nejrůznějších
ekonomických (a postupně stále více nejen ekonomických) parametrů v rámci celého evropského kontinentu. Tyto parametry bývaly v do té doby suverénních státech Evropy značně rozdílné, ale to
se v minulosti považovalo za plus, nikoli minus. Umožňovalo to velmi produktivní systémovou konkurenci. Postmaastrichtské období naopak usilovalo (a usiluje) o její odstranění, o unifikaci. S vážn
ými liberalizačními kroky nemělo nikdy a nemá ani teď – přes občasnou, leckdy opačnou rétoriku – nic společného.
Tyto dvě koncepčně odlišné fáze evropského integračního procesu jsem se pokoušel diskutovat ve své knize „Evropská integrace bez iluzí“  (Knižní klub, Praha, 2011).[3] Mám obavu, že je jejic
h fundamentální odlišnost (a zejména z ní plynoucí důsledky) v dnešní Evropě, a to i mezi ekonomy, pochopena nedostatečně.
Ostře vidět a do důsledků pochopit degenerativní aspekty této druhé fáze se nestalo konvenční moudrostí nejen laické, ale ani odborné veřejnosti. Jsou spíše „konvenčně moudře“, navíc politicky k
orektně, bagatelizovány. Teprve tato druhá fáze vývoje evropské integrace však byla oním zásadním „prosazením se“ politiky nad ekonomikou  a podceněním toho, kam to vede, když z
ačnou být klíčové ekonomické parametry hříčkou v rukou politiků (a je navádějících lobbystických byznysových i nebyznysových nátlakových skupin).
Velikost těchto parametrů není nahodilá. Odrážejí základní strukturální charakteristiky té které země a ty nemá politika sebemenší sílu bezprostředně měnit. Této elementární pravdě se v dnešní Evr
opě nevěří. Právě takové změny se totiž chce, např. nedávno z vnějšku nadiktovanými reformami Řekům, politicky prosadit a provést.
B. Unifikační model evropské integrace ekonomicky slabším členským zemím nepomáhá

V dnešní Evropě převládá myšlenkový vzorec, že EU táhne slabší země nahoru – jak svými „velkorysými“ finančními dotacemi, tak zvyšováním renomé těchto zemí tím, že je mezi sebe přijímá (v očí
ch potenciálních zahraničních investorů), tak nucením je přebírat „evropskou“ legislativu (považovanou za lepší než je ta domácí). Tento myšlenkový vzorec není správný. Minimálně proto, že není ú
plný, že zcela podceňuje náklady násilné standardizace, která znamená nedobrovolné přejímání cizích strukturálních charakteristik.
Nemalé náklady nedobrovolného a nesamovolného opouštění vlastních strukturálních parametrů jednotlivých zemí, které se nevytvořily náhodou, omylem nebo svévolí, se fakticky vůbec neberou v 
úvahu. Opouštění domácích specifik (a současně komparativních výhod) probíhá na základě politického rozhodnutí nadstátních bruselských institucí, formou tzv. direktiv. Podrobněji jsme se tomuto
tématu věnovali např. při diskusi evropské standardizace v chemickém průmyslu, prováděné pod heslem REACH.[4] Zcela unikátním popisem těchto praktik je kniha právníka Tomáše Břicháčka „
Unie blízká i vzdálená“.[5]
Evropská standardizace je zdánlivě bohulibým a progresivním, ale v podstatě neliberálním a nepřirozeným procesem vnucování standardů (neboli strukturálních parametrů), které se touto cesto
u odpoutávají od své ekonomické podmíněnosti. Ta je primárně dána ekonomickou vyspělostí země (a jejími kulturními vzorci, historickými návyky, zvyky a obyčeji), nikoli apriorním nárokem 
mimoekonomického „absolutismu“ těch či oněch fundamentalistických představ. (Abstrahuji od toho, že se tato standardizace velmi často stává účinnou metodou zcela záměrného zbavování se k
onkurentů operujících díky své nižší ekonomické vyspělosti s nižšími náklady, což západní Evropa vůči východní a jižní zcela záměrně dělá už dlouho.)
Není vhodnější demonstrací tohoto problému než připomenutí tzv. Kuznetsových křivek, které se v poslední době vrátily do ekonomie v souvislosti s debatou o – údajném, či alespoň údajně lidmi zp
ůsobeném – globálním oteplování.[6] Nositel Nobelovy ceny za ekonomii (v roce 1971) Simon Kuznets při svých výzkumech objevil relativně pevný vztah mezi velikostí příjmů (či mírou ekonomick
é vyspělosti) a nerovností příjmů, což ideologičtí obhájci rovnosti za žádnou cenu slyšet nechtěli a nechtějí. Na něj navazující empiricky orientovaní ekonomové zkoumali další podobné vztahy a jed
ním z nich byl i vztah ekonomické vyspělosti a zhoršování či zlepšování životního prostředí.[7] Dovolím si k nim dnes přidat hypotézu o podobně probíhajícím vztahu mezi mírou ekonomické 
vyspělosti a náklady nucené absorpce ekonomických i mimoekonomických standardů uvnitř EU. I tento vztah má tvar obráceného U:

Řada evropských zemí, zejména země tzv. periferie (to znamená jihu a východu Evropy), se svou vlastní úrovní ekonomické vyspělosti nachází na této křivce (která má na obrázku zcela schematick
ý tvar) nalevo od bodu A. Z vnějšku přicházející standardy všeho typu – ekonomické, environmentální, zdravotní, hygienické, bezpečnostní, sociální atd. jejich ekonomiku poškozují. Ekonomicky vy
spělejší země, nacházející se napravo od bodu A, si je však dovolit mohou.
Ekonomické parametry jsou důležité všechny, ale klíčové z nich jsou ceny a každá jejich – zejména sociálními či environmentálními požadavky a nároky způsobená – distorze je osudovým problém
em, což alespoň některým z nás tak přesvědčivě ukázala naše komunistická zkušenost. Dnes působí zásahy politiků do cen neméně iracionálně, což se projevuje nejvíce v evropské energetice (ale
její diskuse není předmětem tohoto textu).
C. Mimořádná role měnového kursu v ekonomice: příliš vysoký kurs eura pro Řecko

V každé otevřené ekonomice je nejdůležitější cenou měnový kurs a tím se dostáváme k euru a k Řecku [8] a k dalším zemím evropského jihu. Projekt měnové integrace Evropy, který se jako ná
mět objevil již v roce 1969 v tzv. Wernerově zprávě o budoucím vývoji evropského integračního procesu, byl od samotného počátku marginalizován ekonomicky a obhajován politicky . Vždy by
l chápán jako korunní projekt evropské integrace a jako nezbytný předpoklad a nástroj či impuls k vytvoření evropské politické unie, což – jak dnes vidíme – fakticky probíhá. Záměr dovést eure
m Evropu k politické unii se bohužel „daří“.
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V ekonomické rovině se jako obhajoba vzniku společné měny přehnaně zdůrazňovaly dva, v učebnicích teoreticky dobře popsané (ale nikoli empiricky prokázané) ekonomické přínosy společné m
ěny – úspora transakčních nákladů  v rámci vnitroevropského obchodu a zesílená obrana, zejména malých zemí, před asymetrickými exogenními šoky  díky měně, která za sebou bude mí
t dostatečně velký ekonomický celek.
Příliš se to neprokázalo. Úspora transakčních nákladů je relativně velmi malá (znamená – zejména pro jednotlivce – spíše zvýšení jejich pohodlí, než aby byla statisticky významným příspěvkem ke 
zvýšení produktivnosti ekonomik majících společnou měnu). Že ani obrana před exogenními šoky přesvědčivě nezafungovala, prokázal v období 2008-2009 ničím nebrzděný import finanční a ekono
mické krize z USA do Evropy. Ta by měla být považována za téměř „controlled experiment“. Evropské země stojící mimo eurozónu v tomto okamžiku nedopadly hůře než země eurozóny.[9]
Ekonomové již od doby slavného Mundellova článku z roku 1961 „A Theory of Optimum Currency Areas“ (American Economic Review, září 1961) věděli o podmínkách, které jsou nezbytné k t
omu, aby se z libovolně vytvořené měnové zóny stala tzv. „optimální měnová zóna“ [10]. (O tom více již v mém projevu na konferenci CEPu v lednu roku 2000, když jsme oslavovali to, že byla
několik týdnů před tím prof. Mundellovi udělena Nobelova cena).[11] V delorsovských (a post-delorsovských) devadesátých letech na ně však ekonomové pozapomněli (nebo spíše chtěli pozapome
nout), k čemuž přispělo i to, že na ně pozapomněl i sám Robert Mundell a stal se v průběhu času velkým obhájcem reálného eura, tedy společné měny v evidentně neoptimální měnové zóně. Mnoh
okrát jsem o tom s ním na konferencích, které pořádal každé léto ve svém zámku u Sieny, hovořil (a protestoval).
Každému ekonomovi musí být zřejmé a měl by to neekonomům stále opakovat, že je měnový kurs parametrem, který na jednotlivé členy měnové zóny působí pozitivně jen tehdy, jsou-li ve zcela ho
mogenní ekonomické entitě neboli v „optimální“ měnové zóně (což byl původní Mundellův argument). Jsou-li ekonomiky sdružené v měnové zóně příliš heterogenní (což platí i pro vnitřní oblasti velk
ých států), konkrétní výše měnového kursu na některé z nich působí negativně. Měnový kurs měnové zóny je jen průměrem, který nemusí vyhovovat žádné, nebo téměř žádné zemi. Některé však vy
hovuje více, jiné méně. To je elementární ekonomická abeceda, kterou by nestálo za to připomínat, kdyby na ní opakovaně nebylo zapomínáno. Dnešní zacházení s Řeckem je toho nešťastným, ale
naprosto nepopiratelným důkazem.
„Řecký“ měnový kurs není ostatně v poslední době v Evropě vůbec vážně diskutován. Veškerá debata o Řecku se v současnosti zúžila na doporučování kouzelného slova „reformy“ a na propagován
í tzv. vnitřní devalvace, ač to s dnešní schopností Řecka začít alespoň elementárně fungovat – to znamená růst a splácet dluhy – téměř nesouvisí. Obě tato témata si zaslouží alespoň krátký rozbor.
„Reformy“ jsou pokusem měnit strukturální charakteristiky ekonomiky  a tím i chování ekonomických subjektů v této ekonomice a ve svém důsledku její ekonomickou výkonnost. Samo slov
o reforma však nic neznamená. V konkrétních situacích jde o nalezení správného obsahu a hloubky potřebných reforem a o jejich uskutečnění. Někde stačí málo, jinde toho musí být moc. Debakl Ř
ecka je dnes už natolik velký, že žádné kosmetické, dílčí, nebolestivé reformní změny nemohou stačit, že musí jít o reformy velké (kterým jsme my říkali ekonomická transformace). Na počát
ku 90. let jsme pochopili, že
- reformy musí být doma vzniklé, nikoli importované, protože jedině to jim dává uvnitř země, v očích jejích občanů, patřičnou kredibilitu;
- reforem musí být nemalé množství (my jsme používali termín kritická masa), protože jedině tak se dá narušit změnu vyžadující status quo;
- reformy nejsou okamžité. Jednotlivá reformní opatření mají nestejné časové nároky a proto i účinnost (jak ohledně jejich přípravy a uvedení v život, tak ohledně jejich reálného působení – časová z
poždění jsou v obou případech velmi nenulová);
- reformy musí mít jasný, velmi silně pociťovaný počátek, nějakou – s minulostí se výrazně rozcházející – změnu, nějaký pocit vědomě udělané oběti, která slibuje, že v budoucnu přinese pozitivní ef
ekty.
Nedá se říci, že se právě toto dnes v Řecku děje:
- tamní reformy nemají charakter jednorázové „oběti“, nýbrž mnoho let trvajících dílčích ústupků, které žádný, situaci evidentně měnící pozitivní efekt nepřinesly (a ve své parciálnosti přinést nemohl
y). V Řecku tím došlo k diskreditaci celého reformního úsilí a k nemalé reformní únavě („reform fatigue“);
- polovičatě prováděné řecké reformy dosud ve svém součtu nevytvořily onu „kritickou masu“ nezbytnou pro vyvolání změny chování ekonomických subjektů (a o to tady jde);
- řecké reformy byly a jsou Řeky chápány jako diktát z venku, který se zdráhají přijmout. Nepřinesl jim je žádný domácí řecký „velký“ reformátor, kterému by důvěřovali. Tím Tsipras v žádném přípa
dě není;
- celý koncept řeckých reforem byl, zcela neinspirativně a neoriginálně, založen na „osvědčených“ recepturách washingtonských institucí – Mezinárodního měnového fondu a Světové banky (ale i F
EDu a ECB). Šlo o tzv. strukturální reformy, které sice přesahují rozměry zásahů krátko-či střednědobé makroekonomické politiky, ale přesto se hlubokých systémových změn netýkají. Jsou to návr
hy změn „uvnitř systému“, nikoli návrhy „změn systému“. To jsme při jednáních s těmito institucemi po listopadu 1989 dobře pochopili, a proto s nimi v řadě případů nesouhlasili. Posunout DPH u č
ásti ekonomiky, více zdanit nejvyšší příjmy, za 10 let (v roce 2025) zvýšit věk odchodu do důchodu atd., atd., nemůže změnit řeckou „nárokovou společnost“ ve „společnost výkonovou“.  Ře
cko potřebuje změnu systému (nebo vzdání se eura a „uvelebení se“ ve své drachmě).
Vnější tlak na Řeky je spojen s prosazováním dogmatu „vnitřní devalvace“, přesně popsaného v článku J. Weigla „Vnitřní devalvace je v demokracii politická sebevražda“ [12].  Mezinárodními
institucemi bývá vnitřní devalvace považována za použitelnou (a účinnou) metodu vnitřního přizpůsobení se země umožňujícího jí setrvat v eurozóně, tedy přežít bez explicitní devalvace měny. My si
to nemyslíme. Jiří Weigl má navíc pravdu v tom, že rozsáhlá vnitřní devalvace „nemůže fungovat při zachování politické demokracie“ a že „výsledkem takového pokusu je pouze destrukce politické
ho systému“ (tamtéž). Řecko se k tomu velmi přiblížilo (a některé další země k tomu neměly daleko).
Teoreticky jednoduchý a srozumitelný koncept vnitřní devalvace by se dobře prováděl v učebnicovém světě dokonalé konkurence a ve zcela politicky atomizované společnosti, ale nedá se dělat v s
ociálně tržní ekonomice současné Evropy s její politickou strukturou (a ideologií) a s její rigiditou cen a mezd směrem dolů. Samovolnou vnitřní devalvací, jednoduše řečeno pohybem cen a mezd s
měrem dolů, naopak v historii mnohokráte neplánovaně procházely různé země (a ještě daleko častěji části jednotlivých zemí). Málokdy zcela úspěšně a v přijatelném čase, ale byl-li její potřebný ro
zsah relativně malý, mohly přinést určitý efekt. Za všechny neúspěchy bych jmenoval v literatuře často uváděný Wales před dvěma stoletími.
Nikdy v minulosti – až do dnešní doby – nebyla vnitřní devalvace považována za doporučovanou či dokonce vynucovanou metodu hospodářské politiky. Uvnitř jednotlivých zemí by to byla očividná 
hloupost – může centrální vláda tlačit regiony, aby snižovaly ceny a mzdy? Nutí Rusko, Čína, USA, Brazílie, Indie své regiony a provincie k vnitřní devalvaci? Vždy to byla „jen“ z nouze ctnost s velm
i různorodými, často nepříznivými efekty pro depresí procházející regiony (známý nedávný příklad osudu Detroitu v americké měnové zóně – Detroit také nemohl devalvovat).
Všechno v tomto ohledu mění až specifičnost Evropské unie, resp. její měnová unifikace. První vědomé použití konceptu vnitřní devalvace nastalo v Lotyšsku v roce 2008, kdy malá a relativn
ě chudá, nesebevědomá, postkomunistická, svého mocného souseda se obávající, o uznání svého autentického evropanství usilující země přistoupila na radikální snížení domácích cen a mezd o de
sítky procent (jistý popis je v práci M. Slaného) [13] a tím se vyhnula devalvaci své měny, fungující s eurem v systému currency board. To byla naprostá výjimka, ale současně to byl jistý úspěch um
ožněný tím, že – zjednodušeně řečeno – lotyšské systémové charakteristiky byly velmi neřecké.[14]
Řecko bylo a je
- ne tak malá a ne tak chudá země jako Lotyšsko (dosáhla blahobytu a ekonomické pohody, kterou nechce ztratit. Dokonce si mylně myslí, že na ni má určitý nárok);
- její sebevědomí – zejména díky odvolávání se na své území jako kolébku evropské civilizace – je mimořádně vysoké;
- přes všechny problémy druhé poloviny 40. let minulého století, kdy k tomu nemělo daleko, se nestalo komunistickou zemí;
- členem EU (původně ES) je už od roku 1981, tedy dlouhých 34 let. Evropanství Řeků nikdo nezpochybňuje, ale jejich specifičnost není brána v úvahu. Dokud Řecko nepřijalo euro, i při nesmírně v
ysokých každoročních rozpočtových deficitech a následných, pravidelně se opakujících devalvacích drachmy žádné velké drama nenastávalo. Bylo to považováno za „normální“. Zatímco Lotyšsko 
„pokorně“ přijímá své zařazení mezi stále ještě méně vyspělé, malé pobaltské, bývalé komunistické země a neuráží ho to, Řecko se za Balkán – kterým tak jako tak je – považovat nechce.
Podstatné je, že Řecko žádnou rychlou a dostatečně hlubokou vnitřní devalvaci dosud neprovedlo, což však neznamená, že by tam ceny a mzdy v průběhu posledních pěti let neklesaly. Chyběl vša
k onen zásadní řez a s ním spojený nesmírně potřebný signální a burcující efekt. Důsledkem toho je, že si Řecko – i přes velké odpouštění jeho předcházejících dluhů – dále půjčuje. V době naší sys
témové polistopadové transformace jsme si v zahraničí nic nepůjčili, na což je dnes už zcela zapomenuto. Jako ministr financí jsem v Mezinárodním měnovém fondu vyjednal stand-by credit ve výši
půl miliardy dolarů, ale nikdy jsme ho nepoužili, zůstal v měnových rezervách ČNB. Pro nás to byla jakási SOS záloha, použitelná jen v nouzi. Nesáhli jsme na ni. Tento úvěr jsme dokonce předčasn
ě splatili (k nelibosti MMF). Řekové se chovají úplně jinak, dále si půjčují a požadují odklad splátek starých dluhů o celá desetiletí.
Abych se vrátil k názvu tohoto textu, z řecké krize se snad v Evropě poučilo mnoho přemýšlejících a argumentům otevřených lidí, ale nejsem si jist, že se poučilo Řecko a Řekové a už vůbec si nemy
slím, že se poučilo vedení EU, lidé v Bruselu, lidé do Bruselu dojíždějící a s Bruselem se identifikující.
Pro usnadnění diskuse o těchto věcech použijme jejich velmi zjednodušené modelové vyjádření, v němž abstrahuji od řady dalších faktorů: ve hře si nechávám jen tři veličiny, které mají buď charak
ter proměnných nebo – v relevantním časovém horizontu – konstant:
- země má své systémové charakteristiky (a z nich plynoucí ekonomickou výkonnost), které jsou v krátkém, a mnohé z nich i ve středním období konstantou (a některé dokonce i v období dlouhé
m);
- země může získávat nebo dostávat vnější pomoc  (na základě běžných obchodních podmínek nebo díky nekomerční solidaritě). Tato pomoc nemusí být konstantou;
- země má k dispozici volitelný parametr vztahu své vlastní ekonomiky s cizinou, neboli měnový kurs. Ten bývá fixní či flexibilní. Členství v měnové unii však měnový kurs plně fixuje.
Tento nesmírně zjednodušený odraz reality přesto mnohé z dnešní evropské ekonomické krize vysvětluje. Některé kombinace těchto tří veličin jsou možné, jiné nikoli. Řecko si myslelo, že je možné 
ponechat si své systémové charakteristiky a vstoupit do eurozóny, neboli zafixovat si i měnový kurs. Čili fungovat se dvěma konstantami. Muselo si to myslet i vedení EU, ač jim mělo být zřejmé, že
to bude vyžadovat na nekonečně dlouhou dobu se spoléhat na jedinou nekonstantu, na jedinou proměnlivou veličinu, kterou je vnější pomoc. Nebo věřilo na zázrak a na tak velkou blahodárnost sa
motné existence jednotné evropské měny?
Pokračování stejného řešení bylo zvoleno i teď, tedy po 15 letech, čili žádné poučení nenastalo. Je možný buď onen – tehdy se nedostavivší – zázrak, neboli rychlá změna (staletí utvářených) systé
mových charakteristik Řecka zázračnými reformami, nebo zbavení se zafixovaného kursu. Hypoteticky by pomohl i příslib věčného sponzorování. Každý si z toho může své závěry udělat sám.
D. Nejen vysoký, ale i příliš nízký kurs v části měnové unie je pro celek unie špatný – případ Německa

Možnost měnit měnový kurs neztratily vstupem do eurozóny jen země deficitní, tedy země s měnovým kursem – pro ně – příliš vysokým. Tuto možnost ztratily i země, pro které je – měnovou unií zafi
xovaný kurs – příliš nízký. Země této druhé skupiny mají v důsledku toho dlouhodobý obchodní přebytek a jakkoli vždy v historii bylo považováno za logické, že reagovat a „adaptovat se“ (svým kur
sem) mají především deficitní země, reagovat dříve či později musí i země přebytkové.[15] Tlak na Čínu v minulé dekádě – zejména ze strany USA – za její údajně příliš nízký kurs měny – byl velmi 
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silný. To všechno je dostatečně známé. Dnes už je však jen málo pamětníků velmi kvalitních diskusí na toto téma v éře bretton-woodského systému fixních kursů, které jsem v šedesátých a na počát
ku sedmdesátých let pečlivě studoval. Tam šlo vlastně o totéž.
Německo – jak připomíná v již citovaném článku Fred Bergsten – je země nejvíce vyvážející a nejvíce přebytková, více než Čína a USA. Doslova říká: „Německo je mistrem světa v exportu“ (str. 37
). To je dlouhodobá německá charakteristika, to je jeho důležitý systémový parametr. To vede k tomu, že je tato země vysoce citlivá na pohyb svého měnového kursu. Její vnější přebytek (převaha 
vývozu nad dovozem) se díky – pro ni velmi nízkému kursu – v posledních letech pohybuje mezi 6-8 procenty HDP. Kdykoli v minulosti tento přebytek narostl do této výše, musela německá marka re
valvovat (a tím na čas snížit německou konkurenceschopnost).
Vznikal tím pro zemi jako Německo typický, téměř pravidelně se opakující cyklus: exportní boom  -> vnější nerovnováha přebytkového typu -> změna měnového kursu směrem v
zhůru -> dočasné nastolení rovnováhy. Po jisté době se to – díky dlouhodobě existující německé vysoké produktivitě a nízkým nákladů práce – opakovalo.

F. Bergsten ukazuje, že za čtvrt století před vznikem eura proběhly v Německu celkem čtyři takové cykly: „v polovině sedmdesátých let, na konci sedmdesátých let, v druhé polovině osmdesátých l
et a v druhé polovině let devadesátých“ (str. 38). Tyto cyklické krize fungovaly jako účinný přizpůsobovací mechanismus. Jak vidíme na datech, jistá časová mezera vznikla na počátku devadesátýc
h let, kdy se Německo muselo soustředit na „strávení“ německého znovusjednocení (a z něj plynoucích nákladů), a proto tehdy žádný exportní boom nenastal. Sousto zvané NDR bylo i pro
Německo příliš velké a je navíc evidentní, že zvolené unifikační řešení teritorium bývalého východního Německa velmi poškodilo.[16]
Teď, v éře eura žádný takový přizpůsobovací proces nemá Německo k dispozici. Marka už není, Německo revalvovat nemůže. Mělo by proto revalvovat „interně“. Občasné volání z vnějšku po uryc
hlení německé inflace (a růstu mezd) je právě o tom, ale to Němci z pochopitelných důvodů odmítají. Kurs eura pro Německo proto zůstává nezaslouženě nízký, což je prostá aritmetika.
Dnešní evropská měna, euro, v sobě totiž nenese jenom ekonomickou pozici a systémové charakteristiky silného Německa, ale i dalších, tedy i slabších zemí eurozóny, a proto pro Německo původ
ní roli marky hrát euro nemůže. Jak říká F. Bergsten „měnový kurs Německa odráží jak ekonomiky slabých evropských zemí, tak ekonomiku Německa (a dalších silných zemí). Německo žije – v čist
ě ekonomickém slova smyslu – v nejlepším z možných světů“ (str. 38). Euro drží jeho měnový kurs velmi výhodně příliš nízko.

Bergsten odhaduje, že by Německo potřebovalo revalvovat nejméně o 20, ale spíše o 30 až 40 %. Neudělá-li to, pak je nejen Řecko (a další země jihu Evropy), jak to bývá dnes a denně vykládáno,
„ale i Německo zdrojem evropské krize“ (str. 39). Zkušenost z mých mnoha přednášek a projevů v Německu mi říká, že si to Němci nechtějí připustit. Pořád si myslí, že na euro (a z něj plynoucí situ
aci v Evropě) doplácejí.
Navíc to není stav konstantní, stále se reprodukuje a zesiluje. Má svou dynamiku v čase, která vede ke zhoršování situace. Německá opatrnost (a nerozmařilost), ale i zdatnost a výkonnost způsob
ují, že už více než jedno desetiletí zůstávají německé náklady práce (labour costs) beze změny, zatímco ve většině dalších zemí eurozóny vzrostly o více než 10 %. Německé reálné mzdy zůstaly p
o celou dobu eura fakticky na původní úrovni. To konkurenceschopnost Německa stále vylepšuje. Od Řecka očekávanou a evropskou komunitou požadovanou vnitřní devalvaci paradoxně – svý
m spořivým chováním – provádí Německo, které by ale mělo dělat pravý opak – vnitřní revalvaci . A tím je celý současný evropský problém dále zhoršován – bez ohledu na celonoční EU-summity,
které nedevalvujícím zemím slibují další a další vnější pomoc.
To není všechno. Pokračující vnitřní devalvace Německa není žádným ďábelským plánem, ale zcela přirozeně vznikajícím procesem. Znamená však další asymetrii – veškeré přizpůsobovací proce
sy jsou vyžadovány od deficitních zemí. Když Německo považuje za vyloučenou politiku vědomé a organizované vnitřní revalvace  čili úmyslného zvyšování cen a mezd, nezbývá mu než deficitní z
emě financovat. Jsem ochoten připustit, že vnitřně revalvovat v dnešní politické a ekonomické realitě fakticky nejde. Nesdílím názor F. Bergstena, že „by mohlo v Německu pomoci zvýšení minimáln
í mzdy a zvětšování objemu veřejných investic“. De facto keynesiánec F. Bergsten totiž stále propaguje staré keynesiánské recepty (prý má Německo dokonce změnit ústavu, aby smělo dělat rozp
očtové deficity).
Je to všechno daleko banálnější. Stačilo by nevytvořit takto neoptimální měnovou zónu.  A když už vytvořena byla, uvolnit z ní Řecko (a některé jemu podobné země). Moje triáda
proměnných platí a bude platit vždy.
E. Místo závěru: poučení pro nás

Již jsem zmiňoval, že v polovině června zorganizoval časopis Euro svůj pravidelný Euro Business Breakfast na téma Euro a Česká republika. V projevu jsem tam připomněl svůj, již 10 let starý návr
h, že pro naše rozhodnutí o euru nejsou relevantní kritéria maastrichtská (neboť to jsou kritéria „jejich“), ale kritéria naše vlastní, která jsem pro odlišení nazýval kritéria českolipská nebo mladobole
slavská. Tuto diskusi zde nebudu opakovat, ale vychází mi z ní jednoznačný závěr, že Česká republika v současnosti (a v předvídatelné budoucnosti) euro nepotřebuje. Jedině tak neudělá politick
ý krok s velmi nepříjemnými ekonomickými důsledky. Komunistická minulost by nám měla vysílat dostatečně varovné signály.
[1] Zejména mám na mysli její část I, která se jmenovala „Předvčerejšek: co bylo v roce 1989 u nás opuštěno“. Druhá část se jmenovala „Včerejšek: transformace v co aneb kam jít a jak tam jít“, tř
etí „Dnešek: poznámky k dnešku aneb kde jsme“ a čtvrtá „Zítřek: kudy to asi půjde dál“.
[2] Téměř úplně identicky argumentuje Ryszard Legutko v článku „Saving Liberal Democracy from Liberal Democtrats“ (Quadrant, duben 2015): „Rozdíly jsou tak rozsáhlé, že by je mohl popírat je
n duševně nemocný člověk“ (str. 9). Ale vzápětí dodává: „I když jsou mezi nimi zásadní rozdíly, je legitimní se ptát, proč jsou také podobnosti, proč jsou tak velké a proč v čase narůstají.“ (tamtéž).
[3] Když jsem si vzal do ruky tuto knihu v červenci 2015 při přípravě tohoto textu, což bylo shodou okolností odpoledne před nočním hlasováním v řeckém parlamentu o tom, zda přijmout evropský di
ktát, objevil jsem, že tato kniha o evropské integraci má v roce 2011 napsanou subkapitolu „Jakou úlohu v tom má Řecko“. Mohl bych ji teď citovat celou. Řekl jsem tam mimo jiné to, že „Řecko nej
prve zbankrotovalo v roce 1826 a potom znovu v roce 1932. Z posledních dvou set let bylo celou polovinu buď ve fázi bankrotu, nebo ve fázi restrukturalizace svých půjček“ (str. 70).
[4] Sborník CEPu "Chemická směrnice REACH", Centrum pro ekonomiku a politiku, č. 54, Praha, leden 2007.
[5] Tomáš Břicháček, Unie blízká i vzdálená, IVK, č. 11, Praha, 2014.
[6] Každý by si měl přečíst nový krátký text Freda Singera „A Paradigm Change: Redirecting Public Concern from Global Warming to Global Cooling“, 1. 8. 2015 (zatím nepublikováno) a jeho knihu
„Unstoppable Global Warming: Every 1500 Years“ (Rowman & Littlefield Publishers, 2007), spoluautor Denis T. Avery.
[7] To bylo diskutováno v mé knize „Modrá, nikoli zelená planeta“, nakl. Dokořán, Praha, 2007, zejména kapitola 3.
[8] V květnu 2015 jsme v IVK k pětiletému výročí otevřené řecké dluhové krize připravili sborník s názvem „Pět let řecké krize“, IVK, č. 17, Praha, 2015. V závěru července jsme vydali práci S.
Janáčkové „Lesk a bída měnové politiky“, IVK, č. 19, Praha, 2015.
[9] Ve svém projevu na Euro Business Breakfast v polovině června 2015 „Zbytečné a zavádějící dnešní vyvolání debaty o euru v České republice“ (týdeník Euro, 22. 6. 2015, https://www.klaus.cz/cl
anky/3772) jsem řekl, že „HDP České republiky v roce 2009 poklesl o 4,5 %, ale v Německu o 5,1 %, v Itálii o 5,5 %, ve Slovinsku o 7,9 % a např. ve Finsku o 8,5 %. V kvazi-eurozemích Lotyšsko, 
Litva a Estonsko (byly už v tzv. currency board pevně připoutány k euru) poklesl HDP dokonce o 17,7 %, 14,8 %, resp. 14, 1 % (všechna data podle Eurostatu)“.
[10] Nedávno mne překvapil známý americký ekonom C. F. Bergsten (v článku „The Revenge of Helmut Schmidt“, The International Economy, jaro 2015), když argumentoval, že v Evropě oproti te
orii optimálních měnových zón převládla teorie jiná, teorie o nezbytnosti unifikovat kontinent za jakoukoli cenu, i za cenu rozsáhlých finančních transferů zemím v problémech. Zatímco teorie optimál
ních měnových zón je součástí pozitivní ekonomie, plán na unifikaci evropského kontinentu patří do ekonomie normativní. To se nedá srovnávat. To by měl Bergsten vědět.
[11] Přetisknut v knize „Autoři CEPu o euru“, CEP, Praha, 2010, viz také https://www.klaus.cz/clanky/2146.
[12] Viz http://www.institutvk.cz/ostatni-texty/jiri-weigl-vnitrni-devalvace-je-v-demokracii-politicka-sebevrazda-0, také http://zpravy.idnes.cz/komentar-jiriho-weigla-k-recke-krizi-referendu-a-evropsk
e-unii-pbv-/zahranicni.aspx?c=A150707_143443_domaci_jav.
[13] M. Slaný, M. Mareš, „Řecká vnitřní devalvace a zkušenosti z Argentiny a Lotyšska“, Pět let řecké krize, IVK, č. 17, Praha, 2015.
[14] Svou roli jistě hraje i celkový kulturní a civilizační kontext. O „kulturních“ rozdílech Řecka, Španělska a Irska při reakci na dnešní krizi zajímavě píše S. A. Power v článku „To understand the eur
ozone crisis, consider culture“ v Capital Ideas (University of Chicago School of Business, léto 2015, str. 59-61).
[15] Viz můj článek „Trpí Německo doplácením na řeky?“, MF Dnes, 30. 7. 2015 také https://www.klaus.cz/clanky/3784.
[16] Připomínám svůj projev v Drážďanech v roce 2007 o komparaci transformace v bývalé NDR a v České republice: „Komparative Analyse der Transformation im Multavialand und Albisland“, k 
přečtení na https://www.klaus.cz/clanky/15.
Václav Klaus, vystoupení na konferenci „Hospodářská politika v zemích EU“, kterou pořádá Ekonomická fakulta Vysoké školy báňské – TU Ostrava ve spolupráci s Obchodně  podnikatelskou  f
akultou  v Karviné , Soláň, 2. září 2015.
Publikováno také v časopisu Politická ekonomie, č. 1/2016.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelskou (1x), fakultou (1x), karviné (1x)

Zpět na seznam
 

44. Adea, Už nějakou dobu. Vybíráme z tvorby ostravské zpěvačky Adély Vavrušové  
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V Hudebním přístavu vítáme mladou zpěvačku Adélu Vavrušovou z Ostravy, která vystupuje pod uměleckým jménem Adea. Je jí pouhých 21 let, ale první songy začala tvořit už ve svých 16 lete
ch.

Kromě psaní písniček Adea hraje na bicí a ukulele a studuje sociální patologii a prevenci na Slezské univerzitě  v Opavě . Její písnička Už nějakou dobu je o pocitech. Často přemýšlíme nad tím, 
co si o nás myslí druzí lidé. Vy i já dobře víme, že pocity někdy nejde vysvětlit. Pravda je, že je můžeme ovlivnit, ale to vyžaduje cvik a většinou to chvíli trvá.
Adea si v písničce Už nějakou dobu není jistá, že jsou její city opětovány a své rozčarování umí dát docela razantně najevo. Její hlas se hezky poslouchá, má příjemnou barvu a nasazení, které svě
dčí o tom, že nezpívá jen pro sebe, ale za všechny, kteří někdy někoho měli rádi, ale báli se to říct.
Máme pro vás písničku Už nějakou dobu od zpěvačky a autorky jménem Adea. Příjemný poslech Českého rozhlasu Ostrava vám přeje Milan Bátor.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

45. Jak sledovat Perseidy: Slzy svatého Vavřince i letos slibují krásnou podívanou  
17:49 | 02.08.24     Originál  Stáhnout
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Tak jako každý rok je od 17. července do 24. srpna možné sledovat prchavé Perseidy. Nejlepší podmínky pro jejich sledování přinese noc z pondělí 12. srpna na úterý 13. srpna .

Jak pozorovat Perseidy
Z počátku bude podívanou rušit Měsíc. Před půlnocí ale zapadne, takže si stačí nalézt místo s co nejlepším výhledem nad jihovýchod a s minimem umělého světla , odkud pak můžete zahlé
dnout až několik desítek padajících hvězd za hodinu, radí web Hvězdárna.
Perseidy jsou bezesporu nejslavnějším meteorickým rojem, existují náznaky, že jsou pozorovány již po dvě tisíciletí. Věrohodné záznamy pocházejí z 18. a 19. století. V roce 1862 objevil Lewis Swi
ft a Horace Tuttle nápadnou kometu, jejíž dráha se shodovala s dráhou meteorického roje. Bylo tedy zřejmé, že právě tato vlasatice je zdrojem Perseid.

Slzy svatého Vavřince
Tento meteorický roj je nám známý již od poloviny 3. století v souvislosti s umučením svatého Vavřince. "Ten byl jedním z církevních hodnostářů strážících majetek v Římské říši. Při proná
sledování křesťanů prý neuposlechl příkaz krutého římského císaře Valeriána odevzdat církevní majetek vládci a raději jej rozdal chudým. Podle zaznamenaných svědectví něko
lik dní po jeho popravě dne 10. srpna 258 padaly z nočního nebe 'třpytivé slzy' a od této události jsou Perseidy lidově označovány jako 'slzy svatého Vavřince'," uvedl Petr Horálek
z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  pro Aktuálně.cz.
Za zmínku stojí i způsob umučení svatého Vavřince. Dle legend měl být upečen na roštu nad žhavým uhlím a před smrtí údajně křičet: "Z jedné strany jsem již opečený, pokud mě chcete mít 
dobře udělaného, je čas mě otočit na druhou stranu." Dle historiků jde však jen o legendu a měl být pouze sťat.

Bizarní prosba na Petra Vojnara: Klient po něm chtěl, aby ho naučil, jak vyhrát hádku nad ženou

SEKCE: Životní styl

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

46. Po drezurách v Tlumačově vede MČR Jiří Nesvačil. Moudrý a Bejr také v čele  
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První zkoušku letošního republikového šampionátu mají za sebou v Tlumačově i ostatní kategorie. V té nejnáročnější disciplíně čtyřspřeží se úloha nejvíce vydařila týmu z Národ
ního hřebčína v Kladrubech nad Labem, který zapřahal Jiří Nesvačil junior.

Vedoucí drezurní známka Jiřího Nesvačila mladšího má hodnotu 43,12 trestných bodů. Za ním je aktuálně druhý Radek Nesvačil, jenž má o dva trestné body více a třetí příčku zaujímá další kladrub
ský jezdec Petr Novák se svými vraníky s výsledkem 53,11.
V kategorii dvojspřeží se nejlépe vedlo v drezurním obdélníku Vladimíru Moudrému, jenž se svými koňmi také reprezentuje kladrubský národní hřebčín. Od rozhodčích dostali 46,63 trestných bodů. 
Druhá nejlepší známka 52,03 patřila po drezuře Zdeňku  Jiráskovi  a třetí nejvyšší skóre 53,05 obdržel Jiří Nesvačil starší.
Daniel Bejr je aktuálně lídrem průběžného pořadí v kategorii jednospřeží. Jeho hodnocení je 48,51 a má tak poměrně veliký náskok na druhého Jiřího Zieglera, jenž obdržel 52,91. Třetí pozice patří 
Karlu Nývltovi s výsledkem drezurní zkoušky 54,84 trestných bodů.
Kompletní výsledky sledujte TADY.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  zdeňku (1x), jiráskovi (1x)

Zpět na seznam
 

47. „Rozumět českému jazyku se polské děti naučí rychle, podobnost zkrátka pomáhá,“ říká učitelka češtiny
v polské mateřské škole v Cieszyně Lucie Zormanová.  

18:59 | 02.08.24     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: I-region.eu - Články  AUTOR: Šipka SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
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Jak moc se liší, když se chce Polák naučit anglicky a když česky? Jak jde čeština polským dětem z příhraničí? O tom jsme si povídali s karvinskou rodačkou Lucií Zormanovou, učitelkou češtiny
v polské mateřské škole Towarzystwa Ewangelickiego v polském Cieszynie, a také přednášející didaktiky a pedagogiky na Slezské  univerzitě  v Katowicích.

Jaký je o češtinu zájem? Kolik dětí se ve školce učí česky?

Učí se všechny děti. Výuka je vždy pro celou třídu, podobně jako výuka anglického jazyka.
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Jak často týdně mají lekce češtiny?

Dvakrát týdně.
Víš, jaká je motivace rodičů, aby se jejich děti učily česky?

Nemluvila jsem se všemi rodiči, ale většinou zmiňují to, že se jim to bude jednou hodit v práci, protože takto můžou pracovat i na české i na polské straně. Navíc některé firmy na Těšínsku hodnotí kl
adně znalost obou jazyků a takové pracovníky upřednostňují.
Jaká je schopnost porozumět češtině u polských dětí z Těšínska?

Jak které dítě, to není stejné. Jsou děti, které mají od narození kontakt s češtinou, jsou ze smíšených rodin. Jsou děti, které až takový kontakt nemají. Všechny se ale s češtinou setkávají. Běžně něk
olikrát týdně jsou na české straně – některé tam chodí i do ZUŠ nebo na hokej. Jsou i děti, které jsou plně bilingvní, už na začátku umí i české písničky.
Bez ohledu na množství předchozího kontaktu, jsou ale již od počátku výuky schopné porozumět jednoduché pohádce v češtině, pokud je povídání doprovázeno ukazováním obrázků.
Jaké jazykové úrovně češtiny jsou děti schopné během předškolní výuky dosáhnout?

Rozumí celkem všemu, ale s mluvením to je horší. Ty děti, které nejsou z rodin, kde by se mluvilo i česky – umí jen jednoduché fráze a slovíčka týkající se běžných témat (ovoce, zelenina, zvířata, r
odina, oblečení, dopravní prostředky, hračky), umí asi 10 českých písniček, dvě koledy, nějaké básničky. Ale v porovnání s tím, kolik jsou schopny naučit se anglicky, tak v té češtině tím, že je pro n
ě jednodušší, se toho naučí mnohem víc.
Učí se dšti také o české kultuře a tradicích?

Ano, to také. Když jsou nějaké svátky, povídáme si o tom, jak je slavíme v Česku, jak v Polsku
Jaké české písničky a pohádky jsou u dětí nejoblíbenější?

Děti mají rády, když se učíme písničku, u které pohybem předvádíme děj. Mají rády pohádky o Pejskovi a kočičce. Jinak si čteme většinou pohádky, které ony už znají i v polštině.
Víš o existenci českých školek, kde by se naopak učila polština?

V regionu Zaolší je 33 mateřských školek s polským vyučovacím jazykem, určené dětem patřícím k polské národnostní menšině bydlící v tomto regionu, tam je polština jako vyučovací jazyk.
Co dělá dětem největší problémy? Jsou schopny se naučit třeba české ř?

Mnoho dětí v tomto věku má četné logopedické vady, tak se to dá těžko posoudit. Jsou děti, které od počátku nemají velké problémy s výslovností a jsou děti, u kterých je hodně znát na výslovnosti, 
že je čeština pro ně cizí jazyk.
Jaké jsou nejoblíbenější a nejefektivnější aktivity pro učení a procvičování jazyka u tak malých dětí?

Děti předškolního věku je nutné učit stále formou hry, ale mnohdy jsou nejoblíbenější ty nejjednodušší hry, které často opakujeme, např. Zajíček v své jamce nebo Postaví se ten, což se hraje tak, ž
e říkáme např. postaví se ten, kdo má doma pejska/kočku nebo mladšího bratra/ starší sestru – podle toho, které téma děláme. Když děláme téma rodina, dávám věty o rodině, když zvířata, tak věty
na téma zvířat apod.
V čem se liší výuka podobného jazyka od výuka jazyka, který je z jiné jazykové rodiny - př. od výuky angličtiny?

V češtině můžeme od počátku využívat toho, že děti víceméně rozumí, co se jim říká. Proto je lze od počátku učit jednoduché písničky a číst jim jednoduché pohádky.
autor: Michaela Nakládalová

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x)

Zpět na seznam
 

48. Výstava fotografií z bývalého SSSR  
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OPAVA – Výstava černobílých dokumentárních fotografií z bývalého Sovětského svazu, jejichž autorem je polský doktorand Institutu tvůrčí fotografie v Opavě Mariusz Forecki (n
a snímku vlevo), je k vidění v galerii 400 ASA v Praze. Návštěvníci si ji budou moci prohlédnout do 14. září. Více v tištěném vydání REGIONU OPAVSKO

Foto: ITF

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  institutu (1x), tvůrčí (1x), fotografie (1x)
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